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 V sobotu 8. května se konal na Žofíně 
v Praze slavnostní koncert spojený s předává-
ním cen Paměť národa v rámci projektu My 
jsme to nevzdali, který organizuje společnost 
Post Bellum. Ceny předávaly významné čes-
ké osobnosti Václav Havel, Tomáš Halík, Jiří 
Stránský a Václav Jakeš. Cena Paměť národa 
je občanskou cenou udělovanou osobnos-

Ceny Paměti národa poprvé uděleny

tem, které ve svém životě prokázaly, že svo-
boda, čest a lidská důstojnost nejsou prázdná 
slova. Podle návrhu designéra Jakuba Fabela 
tyto 4 ceny vyrobila Střední uměleckoprů-
myslová škola sklářská v Kamenickém Še-
nově. Ceny jsou vyrobeny ze skla a kamene. 
Tyto materiály nebyly zvoleny náhodně. Sklo 
zde reprezentuje staletou sklářskou tradici, 

Informace z radnice
 Uplynulý měsíc poskytl jako vždy pro-
blémy i záležitosti důležité a potřebné, ale
i okamžiky příjemné, které potěší.
 Co se týká stavby kanalizace, zatím jsem 
neznamenala vážnější problém - znovu 
opakuji, že se občané mohou obracet se 
svými připomínkami, ale i pochybnostmi.
V minulém čísle byla problematika dle mého 
vyčerpávajícím způsobem propracována ve-
doucím našeho stavebního úřadu panem Ku-
čerou, kontaktní čísla jste jistě zaznamenali.
 V budovách DPS proběhly dle harmo-
nogramu opravy z vnitřních prostor včetně 
následné úpravy sádrokartonů a vymalování. 
Bohužel zatím nenastaly opravy vnějšího 
pláště budov, které měly bezprostředně 
následovat. Tyto práce budeme urgovat u 
dodavatele díla tj. firmy VCES. Projekt na 

odstranění závady v aule ZŠ je již hotový 
- část oprav by měla proběhnout v květnu a 
červnu, další pak v období letních prázdnin. 
 V budově školní družiny - především v 
oblasti vnitřní a vnější kanalizace a úseku 
likvidace odpadů - proběhnou dva kontrolní 
dny - kromě zástupců školy a města budou 
přítomni zástupci firmy VCES. Právě napo-
jení likvidace odpadů a odkanalizování vede 
zřejmě ke vzniku zápachu - možná samot-
ným napojením či provedením kanalizace. 
Otázkou zůstává, kudy se zápach dostává do 
prostor družiny.
 O průběhu reklamačních řízení také pravi-
delně informuje starosta města na jednáních 
zastupitelstva. Jak již bylo avizováno, nový 
vedoucí technické čety bude představen v 
Šenovských listech - ráda bych, aby tak učinil 

 Dne 17.04. 2010 se v obřadní síni města 
Kamenický Šenov konalo vítání nově na-
rozených občánků našeho města. Vítání ob-
čánků proběhlo ve dvou skupinkách. Celkem 
přivítala  místostarostka Jitka Bouchalová do 
života 14 občánků spolu s rodiči a ostatními 
příbuznými.
 Pozvání na vítání občánků přijali:
Marek Vilímek, Petra Trhlínová, Jan Urban, 
Anežka Věchtová, Natálie Koutková, Miro-
slav Mendel, Miriam Grundzová, Zuzana 
Dušičková, Denisa Kravcovová, Samuel 
Semak, Matouš Waldhauser, Alena Veronika 
Rusovová, Eliška Schimmelová  a Maxmilian 
Starý. Slavnostní atmosféru umocnilo vystou-

V í t á n í  o b č á n k ů  m ě s t a  K a m e n i c k ý  Š e n o v  

která je v dnešní době často znevažována. 
Kámen umístěný mezi skleněnými pilíři po-
chází z Karlova mostu a byl nalezen na břehu 
řeky Vltavy. Symbolizuje myšlenku, že naše 
historie je v rukou každého z nás a jen na 
nás záleží, jak se zapíše naše konání do dějin. 
 Dva skleněné pilíře se jmény osobností, 
které cenu předávají a osobností, které ji 
získávají, představují neviditelnou, ale moc-
nou sílu, která v běhu času pomáhá našemu 
národu zachovat si svou důstojnost, lidskost 
a dobrý charakter. Tato síla pak dokáže po-
vznést i symbolický kámen z Karlova mostu.
 SUPŠS v Kamenickém Šenově byla po-
věřena výrobou cen na základě spolupráce 
a doporučení magistrátu hlavního města 
Prahy. Organizátoři vysoce ocenili vynikající 
kvalitu provedené práce. Při výrobě cen bylo 
použito originální technické řešení spojení 
skla a kamene, které navrhl a realizoval od-
borný učitel Leoš Smejkal.

pení dětí z mateřské školy Mistrovická. 
Tímto děkujeme učitelkám ze Základ-
ní a mateřské školy Kamenický Šenov 
Mistrovická, dětem a rodičům dětí za 

přípravu vystoupení. Děkujeme panu 
Václavu Chaloupkovi za sponzorský dá-
rek-plyšové hračky pro naše malé občánky.

Romana Kučerová - správní odbor

1. červen - Den dětí

(Pokračování na straně 2)

sám, bezprostředně po nástupu do funkce, 
a aby také v širokém rozsahu rozepsal svoji 
představu o fungování této základní organi-
zační složky města. Samozřejmě kvalifikace 
a také tato představa byly předpokladem 



pro vstup do výběrového řízení. Vážným 
problémem stále zůstává stavba nákupního 
centra a platba za pozemek na jeho výstavbu. 
Smlouva o smlouvě budoucí byla podepsána 
v září 2009 - měla navazovat žádost o územ-
ní rozhodnutí a po jeho vydání mělo dojít k 
úhradě ceny pozemku tj.3,5 milionu a zahá-
jení výstavby obchodního centra.
 Do této doby nebyla žádost podána i přes 
aktivní kroky současného vedení města a 
intervence pana starosty a sliby zájemce o 
výstavbu. S penězi bylo počítáno v rozpočtu 
pro rok 2009 - tento fakt nám způsobil výraz-
né finanční obtíže.
  Jako poznámku uvádím, že ve smlouvě 
je obsažena pokuta 1 milion Kč, kterou by-
chom museli uhradit v případě odstoupení 
od smlouvy ze strany města. Sankce opač-
ným směrem, tedy v případě nedodržení 
výše uvedených podmínek ze strany firmy 
Assent smlouva neobsahuje. Nemáme tedy v 
současné chvíli žádnou zákonnou možnost, 
jak donutit firmu Assent, aby dostála slibům. 
Na toto nebezpečí jsem mnohokrát osobně 

upozorňovala před podpisem této smlouvy 
v zastupitelstvu města při projednávání kon-
krétních podmínek smlouvy.
 S nezahájením stavby nákupního centra 
souvisí také problematika výstavby rodin-
ných domů v lokalitě Nová Silnice - dle 
našeho názoru od začátku nešťastně řešená. 
Problém se týká financování vybudování 
sítí a kanalizace. Tento výrazný příjem do 
rozpočtu a součinnost při budování sítí pro 
obchodní centrum by výrazně pomohl při 
řešení. Vzhledem k tomu, že v tuto dobu pro-
bíhají jednání mezi starostou a stavebníky, 
nechci se k této ožehavé otázce vyjadřovat, 
pouze bych ráda všechny zúčastněné ujistila, 
že se nevyhýbáme zodpovědnosti.
 Za samostatný problém považuji zmnože-
ní vandalismu na městském majetku - opa-
kovaně zničená smuteční skříň, soustavné 
přemísťování kontejnerů na odpady, zničení 
informační tabule u kina.
 Předpokládám, že se zúčastnění pobavili, 
ale připomínám, že my si náš majetek bude-
me chránit - prosím i občany, pokud budete 

MĚSTO  KAMENICKÝ  ŠENOV
Osvobození 470, 471 14 Kamenický Šenov, tel.: 487 712 012,  fax: 487 712 000

 --------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------
Usnesení ze zasedání č. 42 Zastupitelstva města Kamenický Šenov 

12. května 2010  ve vzdělávacím centru
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------
 dle prezenční listiny 14 členů 
Přítomni: Andrysík J., Bouchalová J., Daniel J., Flégl L., Jech Z, MUDr.Kramářová M., 
 Kypusová L., Mazáková M., Marek J., MUDr. Prokop T., Mgr.Raiter O, Rozšafná I. , RSDr. Šulc J., Vičan J 
Omluveni:  Kožíšek.P.,
Ostatní:  Ing. Antoniacíová M., Bártl M., Braunová H., Ing. Fridrichová J.,Ing.Hrubá R.., Chlup B.,  Bc. Kučera F., 
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------
42.1/2010 Zastupitelstvo města bere na vědomí:
42.1/1/2010 zprávu předsedy kontrolního výboru o trvání úkolů 
5/2002 převod sbírek sklářského muzea 
 13.3/1/2008    ZM ukládá starostovi osobně dohlédnout na pravidelné splácení pohledávky vůči FÚ Česká Lípa
 a pravidelně o tomto informovat na ZM        (průběžně)
24.3/3/2009 ZM ukládá starostovi předložit zprávu RM o zákonném postupu odprodeje
 „Realitní kanceláře Kamenický Šenov s.r.o.“ a informovat ZM (splněno)
 RM na jednáních ve dnech 12.4.010 a 26.4.010 projednala stav Realitní kanceláře s.r.o. a usnesla se na : RM  
 odvolává jednatele Realitní kanceláře s.r.o pana Hovorku Zdeňka a jmenuje nového jednatele  a to starostu
 města pana Jaroslava Andrysíka.
31.3/5/2009 ZM ukládá starostovi města, aby vyrozuměl firmu VCES (dle smlouvy o dílo VSS-1243 z 08.11.2000) o její  
 povinnosti uhradit honorář za znalecký posudek, vypracovaný soudním znalcem p. ing. Alexou, na 
 problematiku zápachu v budově školní družiny ZŠ Kamenický Šenov. ZM ukládá starostovi města
 doložit do15.07. 2009 splnění výše uvedeného úkolu. Starosta zažádal firmu VCES o písemné vyjádření,
 nebylo do této doby doručeno (probíhá)
31.3/6/2009 ZM ukládá starostovi města ve smyslu smlouvy o dílo OLO-2172 z 18.12.2002 předložit vyčíslení smluvní pokuty  
 v případě neodstranění závad na budovách DPS-A,B vůči firmě VCES a ve smyslu smlouvy o dílo VSS-1243  
 z 08.11.2000 v případě neodstranění zápachu v budově školní družiny ZŠ Kamenický Šenov vůči firmě VCES. ZM  
 ukládá starostovi města doložit do 15.07. 2009 splnění obou výše uvedených úkolů. 
39.3/4/2010 ZM ukládá Kontrolnímu výboru prověřit technologickou část jídelny v ZŠ  nám. Míru. - KV bude kontaktován  
 nezávislý soudní znalec
39.3/2/2010 ZM ukládá starostovi jednat s případnými partnery a zástupci Libereckého kraje o možnostech financování  
 SUPŠS- splněno částečně - prozatím není předložen návrh na zachování SUPŠS
40.3/2/2010 ZM ukládá starostovi města jednat se zástupci KÚ Libereckého kraje a požádat je o stanovení jasných kritérií,  
 která musí být splněna pro zachování SUPŠS v Kamenickém Šenově. Dále ZM  žádá KÚ o předložení rozboru  
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svědky podobného konání, volejte a my si 
zjednáme pořádek, event. zajistíme přítom-
nost Policie ČR. Ničení městského majetku 
je trestným činem. S tím souvisí i vyšší 
počet krádeží v objektech v Kamenickém 
Šenově - musím říci, že souvislost s vypnu-
tím veřejného osvětlení je pouze zdánlivá, 
protože tam, kde došlo ke vloupáním, se svítí 
a navíc ke krádeži došlo i během dne. Přesto 
připravujeme jistá opatření, o kterých se zde 
pochopitelně nebudu rozepisovat.
 K těm pozitivním okamžikům patří be-
nefice našich seniorů pro SUPŠS, která pou-
kázala na sounáležitost místních s udržením 
její existence a fungováním (akce vynesla 
celkem 4.000,- Kč). Také bych ráda podě-
kovala pořadatelům „ čarodějnic „ v dolním 
Šenově. Zážitek pro děti i pro nás dospělé a 
doufám nová tradice.
 Zatím přeji občanům co nejméně starostí, 
slunečnější počasí, městu více pozitivních 
zpráv a bezproblémový průběh parlament-
ních voleb. Děkuji všem aktivním a všíma-
vým.                                      Jitka Bouchalová



 hospodaření za posledních 5 let a dále za jakých  podmínek by byl Liberecký kraj ochoten převést majetkovou  
 podstatu na Město Kamenický Šenov jako případného zřizovatele. - starosta podal info- jednání probíhají
40.3/3/2010 ZM ukládá RM, na základě předloženého rozpočtu  OS NA VÝSLUNÍ., aby rozhodla o finanční spoluúčasti
 města. - doposud OS nebyl předložen rozpočet
 úkoly z předchozího zasedání ZM  
41.3/1/2010 ZM ukládá starostovi uzavřít kupní smlouvy na prodeje, nákup a převod pozemků u bodů
 40.2/4/2010 - 40.2/9/2010. (splněno)
42.1/2/2010 informace o stavu Realitní kanceláře s.r.o.
42.1/3/2010 informace starosty o stavu jednání mezi městem Kamenický Šenov a KÚ LBK
 a aktivit SUPŠS pro zachování její existence 

42.2/2010 Zastupitelstvo města schvaluje:
42.2/1/2010 program jednání - stažený, doplněný o body
 8.1  SUPŠS - info - přesunut před bod 5 
 - majetkové záležitosti
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 : 0
42.2/2/2010 ověřovatelé zápisu:   JIŘÍ DANIEL
                            IRENA ROZŠAFNÁ
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0
42.2/3/2010 návrhovou komisi:  
 předseda: JOSEF ŠULC
 členové:  OTA RAITER, JIŘÍ VIČAN
 ZM schválilo - v poměru hlasů všichni  pro 14:0
42.2/4/2010 prodej st.p.č.707 obálkovou metodou na ZM  
 konaném dne 12.05.2010 a to, …Prácheň v cel 
 kové výši 102 000,- Kč.  
 Termín úhrady (při 
 psáno na účtu Města) do 12.06.2010            
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 : 0 
42.2/5/2010 prodej p.č. 681/1 (669m2), 681/2 (531m2),
 a p.č.676 (626m2) pozemky za nabízenou cenu  
 200.000,-Kč, a p.č. 680 (342m2), 682 (115m2)  
 v k.ú. Prácheň za nabízenou cenu 50.000,-Kč  
 a náklady spojené s prodejem pozemků. 
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro: 12 ;  zdržel: 1  
 (p.Vičan ) - p.Bouchalová mimo jednací sál
42.2/6/2010 prodej p.č.339/1 (1399m2) v k.ú. Prácheň za  
 100,-Kč/m2 a náklady spojené s prodejem 
 pozemku žadatelům: ……
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0 
42.2/7/2010 prodej části  p.č.965/5 (740m2) v k.ú. Kam.
 Šenov žadatelům: .... za 100,-Kč/m2 a náklady  
 spojené s prodejem pozemku.
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14:0
42.2/8/2010 prodej části p.č. 1034/13 (cca 30m2) v k.ú. Kam. 
 Šenov žadatelům: …… za 100,-Kč/m2 a náklady  
 spojené s prodejem pozemku.
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro: 13 ;  zdržel:  
 1 (p.Mazáková )
42.2/9/2010 prodej p.č. 990/2 (184m2) v k.ú. Kam. Šenov 
 žadatelům:…… za 100,-Kč/m2 a náklady 
 spojené s prodejem pozemku.
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0
42.2/10/2010 prodeje p.č.99/1(154m2) a p.č. 99/2(83m2) v k.ú.  
 Kamenický Šenov žadatelům:….. za 100,-Kč/m2  
 a náklady spojené s prodejem pozemku
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0
42.2/11/2010 prodej části  p.č. 1769/1 v k.ú. Kamenický Šenov
  žadatelům: Max Crystal s.r.o., Palackého 474,  
 511 01 Turnov za 100,-Kč/m2 a náklady spojené
 s prodejem pozemku a odkoupení části
 p.č.1769/2 od Max Crystal s.r.o. za 100,-Kč a 
 nákup části p.č. 1769/2 od Max Crystal za  
 100,-Kč/m2 (cíp do komunikace).
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0

42.2/12/2010 majetkoprávní vypořádání pozemků
 p.č. 2764/33 (61m2), 2764/35 (6m2), 2764/40  
 (3m2), 2764/44 (22m2), 2764/38 (5m2),   2764/45  
 (26m2) ve vlastnictví města Kamenický Šenov  
 za p.č. 2764/34 (29m2) v k.ú. Kam. Šenov ve  
 vlastnictví Povodí Ohře st.p., Bezručova 4219,  
 Chomutova, 430 03.
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 13 :0  
 - p.Jech mimo jednací sál
42.2/13/2010 směnu pozemků p.č. 1115/2 (1160m2) ve  
 vlastnictví za  p.č. 1705/2 (15.630m2), 1626/1  
 (1086m2), 1166 (2007m2) a p.č. 1162 (4737m2)  
 v k.ú.Kam. Šenov ve vlastnictví města Kamenický
 Šenov, za účelem výstavby úpravny vody.
 Náklady za směnu pozemků - znalecký odhad,  
 kolek ponese dle dohody 1⁄2  Město Kamenický  
 Šenov Osvobození 470, 471 14 Kamenický
 Šenov a Lázeňská 822, Nový Bor, Arnultovice, 
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro: 12 ;  zdržel: 2
  (pp.Flégl, Kramářová ) 
42.2/14/2010 smlouvu na Projektovou dokumentaci-
 kanalizace RD lokalita „Nová silnice“ 
 a pověřuje starostu podpisem této smlouvy       
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 13 :0  
 - p. Šulc mimo jednací sál
42.2/15/2010 Smlouvu o spolufinancování díla zpracování  
 projektu na zavedení sítí  vody, kanalizace a  
 plynu a následné fyzické  vybudování těchto sítí 
 a pověřuje starostu podpisem této smlouvy     
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro:13; proti:  
 1(p.Andrysík ) 
42.2/16/2010 rozpočtové opatření č. 3/2010.      
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0
42.2/17/2010 ZM uzavírá projednání závěrečného účtu 
 vyjádřením souhlasu s celoročním
 hospodařením, a to bez výhrad.                                      
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0
42.2/18/2010 uzavření smlouvy o poskytnutí dotace
 s jednotlivými spolky a to v Kč : Klub důchodců
 15 000,-, KOB 2 500,- ZO SPCCH 15 000,-, Klub
 žen 14 000,-, TJ Jiskra 35 000,-. FK Sklo 29 000,-
 KHD 5 000,-, ZO ČSV KŠ 4 500,- a pověřuje
 starostu města podpisem těchto jednotlivých
 smluv.                           
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro: 13;   zdržel:  
 1 (p.Prokop)
42.2/19/2010 Klubu přátel SUPŠ v Kamenickém Šenově
 finanční dar ve výši 20 tis. Kč
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0
42.2/20/2010 prominout částku Kč 56170,- z poplatku
 z prodlení, který činí Kč 76170,-. Zbývající
  dlužnou částku, tj. 20000,- Kč uhradit
 do 30.06. 2010.  V případě neuhrazení této částky 
 do uvedeného data (připsáno na účtu Města), 
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 bude Město KŠ žádat uhrazení celé dlužné částky.
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro: 12 ;  proti: 2  
 (p. Raiter,Vičan) 
42.2/21/2010 finanční podíl města ve výši 57 143,-Kč
 na obnovu Vetterova kříže v areálu starého
 hřbitova v rámci městského programu
 regenerace v roce 2010.
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0
42.2/22/2010 počet členů zastupitelstva pro volební období
 2010 - 2014 v celkovém počtu patnáct.
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro: 12 ;  proti: 2  
 (pp.Raiter, Vičan)
42.2/23/2010 žádosti na poskytnutí půjček FRBKŠ a to v Kč:
  ..15 000,-, ..18 000,-, ..50 000,- ..50 000,-
 ZM vyhlašuje na základě podmínek pro r.2010
 druhé kolo výzvy žádostí na poskytnutí půjček  
 FRBKŠ.    
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0
42.2/24/2010 delegaci starosty města Kamenická Šenov
 Jaroslava Andrysíka na jednání VH SVS a.s.  
 Teplice, která se uskuteční dne 01.06.2010
 v Liberci.      
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0
42.2/25/2010 počet členů zastupitelstva pro volební období  
 2010 - 2014 v celkovém počtu patnáct.
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro: 12 ;  proti: 2  
 (pp.Raiter, Vičan )
42.2/26/2010 anonymizaci údajů s ohledem na ochranu
 osobních dat zveřejňovaných v usneseních
 ZM vytečkováním
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro: 13 ;  proti: 1  
 (p.Flégl )
42.3/2010 Zastupitelstvo města ukládá:
42.3/1/2010 starostovi uzavřít kupní smlouvy na prodeje,  
 nákup a převod pozemků u bodů 42.2/4/2010  
 - 42.2/13/2010.
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 14 :0

42.4/2010  Zastupitelstvo města neschvaluje:
42.4/1/2010 návrh p. Flégla na prodej objektu č.p. 446 
 pomocí inzerce v celostátních denících
 ZM neschválilo-v poměru hlasů: pro návrh: 6 ;   
 (přítomno 14 zastupitelů)
42.4/2/2010 prodej objektu č.p. 446 přes realitní kancelář
  s minimální cenou 1mil.Kč bez provize realitní  
 kanceláři
 ZM neschválilo-v poměru hlasů: pro návrh: 7 ;   
 (přítomno 14 zastupitelů)
42.2/27/2010 prodej části p.č.685/1 Prácheň 242 za 100,-Kč m2

 a náklady spojené s prodejem pozemku a dále  
 schvaluje prodej druhé  části p.č.685/1 v k.ú.  
 Prácheň žadateli:….. Prácheň 91, Kamenický  
 Šenov za 100,-Kč/m2 a náklady spojené
 s prodejem pozemku. Do nákladů spojených  
 s prodejem pozemku je započítáno geom
 zaměření, nebo geom. vytyčení a kolek, který si  
 donesou kupující při podpisu kupní smlouvy.
 ZM neschválilo-v poměru hlasů: pro návrh: 6 ;   
 (přítomno 14 zastupitelů)
42.4/3/2010 nákup p.č. 2764/36 od Povodí Ohře st.p., 
 Bezručova 4219, Chomutov, 430 03.
 ZM schválilo-v poměru hlasů všichni  pro 13 :0  
 - p. Jech mimo jednací sál
42.4/4/2010 prominutí uvedených úroků z prodlení. 
 Ve výši Kč 76.170,-
 ZM neschválilo-v poměru hlasů: pro návrh: 4 ;   
 proti: 8 ;  zdržel: 2
42.2/28/2010 návrh p. Raitera na počet členů zastupitelstva  
 pro volební období 2010 - 2014 v celkovém
 počtu jedenáct
 ZM schválilo-v poměru hlasů: pro návrh: 2  
 (pp.Raiter, Vičan ) ;  proti: 12 

V Kamenickém Šenově  13. května  2010
Zapsala: Jarošová Jana 

sobota   5.6.
MUDr. Eva Frýdová
Hvězdovská 178, Mimoň
tel. 487 862 176
neděle   6.6.
MUDr. Přemysl Prstek
Revoluční 164, Stráž p. R.
tel. 487 851 705

ČESKOLIPSKO  STOMATOLOGICKÉ  POHOTOVOSTNÍ  SLUŽBY ORDINAČNÍ HODINY
ROZPIS - ČERVEN 2010   soboty, neděle, svátky  od 8.00 - 12.00 hodin 

sobota   12.6. 
MUDr. Hana Jandlová
28. října 3004, Č. Lípa
tel. 725 865 051
neděle   13.6.
MUDr. Eva Pušková
Nový Svět 915, K. Šenov
tel. 487 713 206

sobota    19.6.
MUDr. Jiří Kraus
Malá 1167/22, Č. Lípa
tel. 487 834 603
neděle    20.6.
MUDr. Jiří Voříšek
Dlouhá 99, Jablonné v P.
tel. 487 762 377

sobota   26.6.
MUDr. Pavla Vránová
Čs. Armády 1566, Č. Lípa
tel. 487 853 515
neděle   27.6.
MUDr. Pavel Klíma
Smetanova 372, N. Bor
tel. 487 722 591
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SVOZ SMĚSNÉHO KOMUNÁLNÍHO ODPADU
(POPELNICE, KONTEJNERY)

Každé úterý-svoz probíhá od 6 hodin ráno, včas nepřistavené nádoby nebudou vyvezeny
Co do popelnice a kontejneru na komunální odpad nepatří: stavební odpad, horký popel, odpad, který lze

vytřídit (papír, plasty, sklo, textilie, polystyren, kovy atd.), uhynulá zvířata, objemné odpady

SVOZ TŘÍDĚNÉHO ODPADU (PYTLE)
Sudé týdny ve středu - 2. června, 16. června

svoz probíhá od 8 hodin ráno, včas nepřistavené pytle nebudou svezeny



PODĚKOVÁNÍ
Děkuji za milý dárek a blahopřání k mému životnímu jubileu

Zdeňka Čapková
SPOLEČENSKÁ KRONIKA
své významné životní jubileum oslavili:

v dubnu:
Jiří Vokál
Marta Dušková
Antonie Blažejovská
Růžena Dlouhá
Edeltruda Chalupníčková
Jaroslava Rališová
Marta Brichová
Jan Daniel

Chcete-li někomu např. z rodiny poblahopřát v našich novinách 
nebo vzpomenout památky osob, které již nejsou mezi námi,  
můžete této služby využít zdarma ve společenské rubrice. Text a 
popř. fotografii prosím předejte v knihovně paní Liptákové, nebo 
zašlete ve formátu doc a fotografie jpg na e-mail: 
kultura@kamenicky-senov.cz,                       Kateřina Ditterová

v květnu:
Markéta Přibylová
Dáša Jandošová
Josef Svoboda
Werner Jiříček
František Kučera

Výzva 
Pozemky pro stavbu řadových garáží v dolní části K. Šenova
Z důvodu nedostatku parkovacích míst na sídlišti Huťská 
v Kamenickém Šenově a nedostatku garáží v lokalitě Pískovec 
v Kamenickém Šenově nabízí město Kamenický Šenov plochy pro 
výše uvedený účel a to: 
1.Výstavba řadových garáží sídliště Huťská: umístění na části 
pozemku p.č. 2198/3 v k.ú. Kamenický Šenov. Pozemek je 
v majetku města Kamenický Šenov a jedná se o plochy naproti 
obytným domům č.p. 672 a č.p. 630 ul. Stará Huť. 
2.Výstavba garáží lokalita Pískovec: umístění na části pozemku 
p.č. 2388/5 v k.ú. Kamenický Šenov. Pozemek je v majetku města 
Kamenický Šenov a jedná se o plochy, které přímo navazují na 
řadové garáže ul. Smetanova.
Bližší informace budou podány osobně na ORM a SÚ MěÚ 
v Kamenickém Šenově, nebo na tel. 487712009, 602164495 u p. 
Františka Kučery.                                               Bc. František Kučera 

Pověřený vedením ORM a SÚ MěÚ
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TERMÍN ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
MĚSTA

v přednáškovém sále městské knihovny 
středa 30. 6. 2010 od 17:00 

ZE ŽIVOTA KLUBU DŮCHODCŮ
Evropský den mezigenerační solidarity - 29. duben 2010
Vztahy mezi mladými generacemi a genera-
cemi staršími a nejstaršími dospěly do tako-
vého nepříznivého stavu pro generace staré, 
že si toho všimly i orgány EU a snaží se konat 
ve věci nápravy.

Vztahy generací začínají v rodinách. Tam je 
celá škála přístupů mladých ke starým. Od 
láskyplného pečování a vstřícného pocho-
pení potřeb svých staroušků, přes chladnou 
zdvořilost až k naprosté lhostejnosti a dále 
pak k aroganci a nejhůře: k naprostému 
despektu. Patříme k nejstarší generaci a sku-
tečně nepamatujeme, že bychom se v dětství, 
pubertě nebo v mládí chovali ke starým 
občanům ošklivě. Ke starším lidem jsme 
zachovávali uctivost a respekt, autority jsme 
ctili. Dnes je takové chování spíše výjimkou. 
Stalo se, že v Ústí n.L. šla dcera se starou ma-

bychom si, aby se vztahy mezi generacemi 
upravily na uspokojivou míru tak, aby byly 
co nejvíce takové, jako v islámských zemích, 
kde je stáří vysoce ceněno. Nikdo tam nemu-
sí mít strach, jako v naší civilizované společ-
nosti, ze skutečného stáří. My staří toužíme 
po hezkých vztazích s mladými, usilujeme 
o ně podle svých možností v rodině i ve 
společnosti. Nemůžeme uspět bez vstřícnosti 
mladých.
Projednáno na zasedání Klubu
4. května 2010 
Za klub důchodců v Kamenickém Šenově

 Vlasta Kaová.

minkou. Náhle je míjeli tři mladíci a jeden 
vyzval druhého: „Podraz ji tu hůl!“ Stará 
paní šla s holí. Dcera na mladíky zareagovala 
prudce, ale bez účinku. Posledním výkřikem 
velmi vulgárního jednání mladých vůči sta-
rým je videoklip pana scénáristy a režiséra 
Zelenky s názvem Přesvědč bábu! ve kterém 
vystupují herci Jiří Mádl a Marta Issová a 
vyzývají mladou generaci, aby přesvědčila 
své prarodiče, aby konečně nevolili tu levici, 
ale věnovali svůj hlas pravici, protože jsou 
jaksi málo svéprávní. I paní Jiřina Šiklová, 
filosoa a vysokoškolská profesorka tento 
klip odsoudila jako nepřijatelný v demokra-
tické společnosti. A to je dáma, která mladým 
fandí.
Naše nejstarší generace nemůže pochopit, 
že mnohem vzdělanější mladí, než jsme byli 
my, neuvažují v souvislostech. Například, že 
my jsme byli kdysi také mladí jako oni a oni 
budou také za čas staří jako my a když by 
dnešní trendy názorů na staré generace po-
kračovaly ve stylu, že staří zatěžují zdravotní 
systém, ubírají místa mladým a tím jim vlast-
ně brání v kariéře, že důchody zatěžují státní 
rozpočet a podobné argumenty, které často 
zní i z úst politické elity, mohli by se dnešní 
mladí, až budou staří, dočkat ještě horších 
věcí než my.
Evropská unie koná zatím v oblasti osvěty. 
Uvidíme, jak bude postupovat dál. Přáli 

VÝZVA KE KOMUNÁLNÍM VOLBÁM
Redakce Šenovských listů vyzývá politické strany a sdružení k prezentaci jejich volebního programu do komunálních voleb, které jsou 
vyhlášeny na podzim 2010. V Šenovských listech v číslech červen, dvojčísle červenec-srpen a září, tj. 3 číslech má každá politická strana či 
sdružení zdarma 1 stranu ke své prezentaci. Materiály dodávejte vždy k datu uzávěrky do každého čísla zvlášť. Bližší informace v redakci. 
Strana či sdružení, které nebylo prezentováno, nedodalo včas podklady.

Kateřina Ditterová
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Klub důchodců právě toto má ve svých před-
sevzetích a plánech. Slavíme Den čarodějnic 
a protože letos připadne na pátek a to není 

náš den a úterý obsadil jiný program, pře-
ložili jsme čarodějky na pondělí 26. dubna. 
Doufáme, že nám to prominou. Slavili jsme 
pod ozdobenými košťátky a hadrovými 
čarodějkami jako živými, ony se dokonce 

T R A D I C E  S E  M A J Í  D R Ž E T !
doopravdy chechtaly - na baterky. Pánové 
zavěsili dámám heslo dne na košťata ve 
znění: „Obleťte celý svět, naše milé! Vraťte 
se nám do Šenova zpět!“ Pan Měkota hrál 
jako z partesu. Vzal to od posledních hitů 
až ke starším lidovkám v citových tónech, 
paní Blanka zpívala jako pěnice a ženy, které 
chtěly, tančily o překot, každá svým stylem. 
Do tance se daly i osvědčené páry s chutí 
a noblesou. Paní Jiřině Bártové jsme stačili 
poblahopřát k narozeninám a vypít na její 
zdraví pohárek červeného vína. Pro obvese-
lení všech se dostavil velký mág, kouzelník 
Blekota v úchvatném kostýmu, požádal dvě 
dámy o spolupráci a předvedl malovaný 
plakát, na němž zval všechny přítomné ženy 
na sraz čarodějnic 30. dubna ve 24 hodin na 
Panskou skálu. K tomu přidal mustr vhod-
ného koštěte na jejich dopravu. Kromě toho 
podaroval všechny přítomné ženy symbolic-
kými košťátky. Bylo jich nejméně 50 - ta prá-
ce s tím? Udělali jsme si fotky a tak bude mít 
předseda Jožka Čizinský příspěvek do kroni-

ky Klubu, kterou pečlivě vede. Bylo to veselé 
odpoledne, tančící i přihlížející se dobře ba-
vili. O to jde, udělat si radost a pohodu, která 
sama nepřijde, musí se jí jít naproti a to my 
v Klubu umíme. Jako velký mág se představil 
pan Alois Bělota z České Kamenice.

Vlasta Kaová

MEZINÁRODNÍ DEN SENIORŮ 2010
Venkovský prostor, obecně prospěšná spo-
lečnost, má ve své činnosti hlavně rozvoj 
venkova a přeshraniční spolupráci v rámci 
evropského regionu Nisa, jež je tvořen šesti 
příhraničními okresy Spolková republika 
Německo, osmi okresy Polské republiky 
a šesti okresy České republiky. To obnáší 
12.573 km2 území s 1.674 480 obyvatel. Ven-
kovský prostor připravuje každoročně setká-
ní seniorů v rámci euroregionu Nisa, vždy 
každý rok v jiné zemi. V roce 2006 jsme byli 
hostiteli v Kamenickém Šenově. Letos opět 
připadlo hostitelství Čechám a konalo se 27. 
4. 2010 na zámku Sychrov. Venkovský pro-
stor zajistil program setkání i jeho organiza-
ci. A tak díky řediteli Venkovského prostoru 
Ing. Janu Tandlerovi, jeho pracovníkům 
Janu Hanzlovi a Heleně Friolové, kteří se 
stali dobrými duchy pozvaného společenství 
seniorů. Všichni jsme to ocenili. Prožili jsme 
s nimi zajímavý den. A co že nás tak oslovi-
lo? Podrobná informace Mgr. Jitky Pacltové o 
možnostech seniorů studovat na Univerzitě 
třetího věku. Výborný nápad, dát seniorům 
možnost se vzdělávat podle jejich zájmů, ale 
pro nás bohužel zatím nevyužitelný. Liberec 
je pro nás daleko a podmínkou je maturita, 
kterou z nás většina nemá. Přínosný pozna-
tek pro nás byl z vystoupení JUDr. Ladislava 
Šika, jenž se věnoval řešení životních situací 
z hlediska advokátní praxe. Na příkladech 
z praxe ukázal, jak dopadnou důvěřiví senio-
ři, když něco podepíší. Zcela novou informa-
cí pro nás bylo vystoupení RNDr. Jana Bíma. 
Věnoval se poutnictví a spirituální turistice 
vůbec. Založil společnost Ultreia, jež takové 
poutě a turistiku organizuje. Hovořil o Sva-
tojakubské pouti. Její obnově ze Žitavy přes 
Hrádek nad Nisou, Český Dub, Starou Bole-
slav, Prahu a přes evropské státy až do Santi-
aga de Compostela ve Španělsku. Symbolem 
této cesty je mušle. Každý účastník obdrží 
list, zvaný credencial, na který sbírá po celé 
cestě razítka z míst, jimiž prochází. Cestu, 
nebo její část konají i senioři ve vyšším věku, 
i handicapovaní lidé, kteří mohou obdržet na 

cestu grant od EU. Spirituální poutě se staly 
součástí turistického ruchu.
Přátelé ze Saska nás přišli pozvat na Saské 
zemské dožínkové slavnosti 11. září do Auer-
bachu, města tří věží, které je typické tím, že 
bylo vystavěno a je opečováváno s láskou 
občanů.Honosí se moderním vzděláváním 
i bohatým kulturním životem. Mimo jiné 
vyhlašují fotosoutěž pro seniory od 60 let 
na téma „Tak pestrý je ten náš svět.“ Máme 
v Kamenickém Šenově seniory, kteří se foto-
grafování věnují a dokáží nafotit krásné pří-
rodní scenérie. Žádáme je za klub důchodců, 
aby nějaké své foto z prostředí naši krajiny či 
města poskytli. Bude to vizitka jejich umění 
a také propagace našeho města, protože foto 
poputuje do soutěže v Auerbachu. Termín 
pro odevzdání fotografií je 20. srpen 2010. 
Podnětné pro nás bylo vystoupení pana 
Miroslava Těšiny, našeho rodáka. Pracoval 
v oboru sklářství, nyní se věnuje turistice, 
cykloturistice a pomáhání přírodě, kde jeho 
síly stačí a protože si dovede najít spolupra-
covníky, zná dobře Trojzemí Nisa, má hodně 
nápadů a stihne toho docela dost. Obnovu 
studánek, trasy cyklostezek, turistická zna-
čení, dokonce obnovu svatých obrázků na 
starých stromech. Ukázal nám z počítače za-
jímavá místa euroregionu Nisa, krásné prvky 
venkovské architektury, hrady, zámky a jejich 
osazení v krajině.
Mnohým z nás připadalo při jeho zaníceném 
výkladu, že patříme do jeho krevní skupiny, 
jenže nezvládáme to co on. Senioři ocenili 
jeho elán. My šenovští jsme pocítili jakousi 
hrdost, že je od nás.
Ve 13.00 hodin jsme byli pozváni na spo-
lečný oběd v zámecké restauraci. Po obědě 
jsme absolvovali prohlídku Rohanovského 
sídla a prošli se zámeckým parkem. Bylo to 
osvěžující.
Závěr setkání činilo vystoupení zástupců 
seniorů z jednotlivých zemí. Seniorka z Bu-
dyšína od Krespenského jezera vystoupila 
s perfektně připraveným výčtem akcí a čin-
nosti, které senioři v Sasku realizují. Něco 

bylo obdobné i naši činnosti, většinou však 
v masovější a velkorysejší podobě. Něco bylo 
pro nás nové. Například zaměření na mladší 
generaci, sportování - kuželky, cyklistika, tu-
ristika a jiné.Jejich cílem je udržet společen-
ství a pospolitost národa. Naše Inka Kram-
perová se s německou seniorkou seznámila, 
slovo dalo slovo a možná vznikne určitý 
druh spolupráce. Vystoupila i paní z Polska, 
která emocinálně sdělila plénu, že jejich Klub 
důchodců pracuje teprve rok, má však smělé 
plány a hlavně chuť členů se jich zúčastnit. 
Za Česko jsme se pochlubili my z Kamenic-
kého Šenova a myslím, že jsme uspěli.
Vystoupení zástupců jednotlivých zemí ko-
respondovalo s mottem letošního setkání se-
niorů, jež vyzývalo: „Uchopme možnosti za 
správný konec!“ Tak ať se seniorům v Polsku, 
Německu i v Čechách zadaří!

Vlasta Kaová

Z činnosti obyvatel Domu s pečovatelskou 
službou: vlastní tvorba paní Markéty Přiby-
lové, báseň “Zahrádka života” a “I žhář se 
přepočítá”.



PRO PODZIMNÍ KOMUNÁLNÍ VOLBY
2010-2014

VOLTE ZMĚNU
-

SDRUŽENÍ NEZÁVISLÝCH KANDIDÁTŮ

„ N A Š E  M Ě S T O “
v tomto složení

JECH Zbyněk
DANIEL Jiří
ŠACH Bohuslav ml.
MAZÁKOVÁ Marcela
MUCHA Bohumil
PILNÁ Margita
KOSORINSKÝ Tomáš
NITKA Milan

  - NENÍ VÁM LHOSTEJNÝ VZHLED NAŠEHO MĚSTA ? 
    PŘIJĎTE K VOLBÁM, VOLTE ZMĚNU !

  - NEJSTE SPOKOJENI S PODPOROU KULTURY A SPORTU ? 
    PŘIJĎTE K VOLBÁM, VOLTE ZMĚNU !

  - TRÁPÍ VÁS PŘÍSTUP ÚŘADU K OBČANŮM ?
    PŘIJĎTE K VOLBÁM, VOLTE ZMĚNU !

  - NEJSTE SPOKOJENI S PODPOROU MÍSTNÍCH ŽIVNOSTNÍKŮ ?
    PŘIJĎTE K VOLBÁM, VOLTE ZMĚNU !

  - CHCETE TÁHNOUT ZA JEDEN PROVAZ ?
    PŘIJĎTE K VOLBÁM, VOLTE ZMĚNU !

    NAŠE MOTTO: 
    „NEZÁLEŽÍ NA TOM, KDO PODAL NÁVRH, DŮLEŽITÁ JE JEHO   
    PROSPĚŠNOST NAŠEMU MĚSTU A JEHO OBČANŮM !“

    členové sdružení nezávislých kandidátů „NAŠE MĚSTO“

VOMÁČKOVÁ Hana
SEMERÁDOVÁ Jana
PETRUS Josef
PŮLKRAB Jan
TŮMA Tomáš
SIEDEK Jiří
BLÁHOVÁ Hana
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 Vážení spoluobčané, dovolte, aby-
chom Vás za Občanskou demokratickou 
stranu poprvé oslovili před blížícími se 
komunálními volbami. ODS jako tradič-
ně postaví svoji kandidátku - její přesné 
znění bude zveřejněno v příštím vydání, 
nyní řešíme procedurální záležitosti. Za 
samozřejmost považujeme to, že se na 
kandidátní listině neobjeví pouze čle-
nové ODS, ale i kandidáti bez politické 
příslušnosti. Jak řekl jeden z nich „máme 
dlouhou dobu podobné názory, rozho-
dl jsem se konat a ne jenom mluvit“.
Děkujeme všem, kteří nás vyslyšeli. 
 Na úvod předvolební kampaně nám 
dovolte malou úvahu komunálního kan-
didáta. Kandidovat za ODS, či za jinou 
stranu na malém městě, přináší svá pro a 
proti. Za samozřejmou výhodu považu-
jeme to, že voliči volí kandidáty svázané 
programovým prohlášením, volba se tak 
stává průhlednou a nepostrádá možnost 
zpětné kontroly. V našem případě tento 
program vychází samozřejmě z konzer-
vativně-pravicových hodnot. Nestydíme 
se za to, že věříme v pravicovou politi-
ku,  jež nás  vyvede z těžké ekonomické 

situace a pocitu marnosti - a to jak na 
úrovni našeho města, tak celé země. Bez 
ohledu na to. Toto je v kostce námi na-
bízená jistota, aneb VRABEC V HRSTI
jak moc se nás někteří snaží přesvědčit 
o tom, že jsme pouhými obyčejnými 
lidmi, kteří se za vidinou snadných zisků 
vydají řeckou cestou.
 Na druhou stranu, kandidáty orga-
nizované v určité straně, tíží často na 
malém městě nálepka předpojatosti, 
politikaření či neschopnosti kompro-
misu. Mnohokráte nám to bylo minu-
lým vedením města na zastupitelstvu 
podsouváno a mnohokráte se také 
ukázalo, že se naše rádoby „předpojaté“ 
připomínky, přehlasované „nepředpoja-
tou“ většinou, staly skutečností. Podle 
posledního vývoje v našem městě nutno 
říci, že se z této skutečnosti není možné 
radovat. Naštěstí - i pracovní atmosféra 
v zastupitelstvu se v posledních měsí-
cích změnila a vlastně tak sama o sobě 
vyvrací dojem z politikaření.
 Vážení spoluobčané, v tomto roce 
absolvujeme dvoje volby. Na celostátní 
úrovni volí občané více podle progra-
mu jednotlivých stran. Na komunální 
úrovni si ale můžeme dopřát jiný luxus. 
Můžeme jednak zúročit to, že víme, 
na které kandidátce se kdo nachází, a 

kterým směrem se jeho myšlení ubírá 
- jsem přesvědčena o tom, že racionální 
a motivační přístup našich kandidátů 
bude pro město v naší nelehké situaci 
přínosem. Dále ale můžeme využít toho, 
že se i za naším stranickým logem skrý-
vají lidé, které znáte, se svými přednost-
mi i chybami, schopností kompromisu a 
třeba i sporu, hlavně ale diskuze a zdra-
vého rozumu při řešení jednotlivých 
témat.  Lidé, kteří již dlouhou dobu pro 
naše město pracují, ať již na jakémkoliv 
postu. Jinými slovy - můžete a nemusíte 
vidět svět pouze modře, abyste dali šan-
ci kandidátům na kandidátce Občanské 
demokratické strany v komunálních 
volbách 2010.
 Využijme svobodné politiky, ale nech-
me stranou politikaření.
 Využijme toho, že stále chceme pra-
covat vlastními silami, hlavou a srdcem 
/volební logo ODS, volby 1998/ pro 
Kamenický Šenov,  město k práci i od-
počinku /volební logo ODS, volby 1994/. 
Nikdy jsme neslibovali zázraky, proto 
zejména v současné neutěšené finanční 
situaci města Vám nebudeme, nemůže-
me a ani nechceme předkládat velkolepé 
plány na „stavby vzdušných zámků“, ale 
nabízíme jasné a pro naše město dosaži-
telné cíle. Nabízíme jistotu.

Volnočasové aktivity - dostali jsme  parky, skatepark, parkoviště - a co naše koupaliště?

KultuRa - nejen finance, ale i fantazie   

Srozumitelná komunikace mezi generAcemi - my máme nadšení, vy máte zkušenosti

Muzeum - ozdoBa nejen našeho města

Střízlivé invEstice do majetku města

TechniCká četa - naše a vždy v první linii 

ŠkolstVí - škola základ života - v Kamenickém Šenově i na Práchni 

Tradiční Hodnoty Šenova - Panská skála pro nás není jen bývalý lom

SpoRt - ani jeden sportovní talent nazmar

Zdravý Selský rozum při hospodaření s městskými penězi

Pravidelné společné akce, aneb budeme se potkávaT po celý rok 

Spolky a organIzace - kdo něco umí, zaslouží si prostor a podporu

Chcete vědět víc? Čtěte v příštím čísle.

Lepší modrý vrabec v hrsti, nežli ...
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Před časem jsem se sešel se zástupci Národního památkového ústavu 
v Liberci a povídali jsme si nad tématem památkové zóny. 
Shodli jsme se, že rozvoj města nemusí být vždy za cenu jeho památkové 
devastace, ale že to může být i naopak. Není přeci možné vést „boj s pa-
mátkáři“ a považovat zbourání, či přesun historického objektu od někud 
někam za vítězství, ale za prohru pro všechny.
Z hlediska památkové péče považuji vyhlášení památkové zóny v našem 
městě za správný krok a to především proto, že si musíme vážit před-
ků, kteří se zasloužili o rozvoj malé vsi ve světoznámé sklářské město. 
V tomto směru vidím příležitost ke zlepšení vzájemné komunikace a 
tudíž jsem požádal pana Mgr. Miroslava Kolku o příspěvek do Šenov-
ských listů.
Věřím, že jeho informace budou užitečné především pro vlastníky objek-
tů a pozemků na území památkové zóny.

Jaroslav Andrysík, starosta města
Pokud si náhodně či cíleně prolistujeme jakoukoliv publikaci o 
českém sklářství, najdeme zde velmi četné odkazy o Kamenickém 
Šenově, jakožto o významném centru sklářských řemesel, průmyslu 
a obchodu. Zpravidla se dočteme o bouřlivém nárůstu počtu sklář-
ských řemeslníků (zejména rytců, malířů) a obchodníků se sklem ve 
2. polovině 17. století, který mimo jiné vyústil ve vznik třetího nej-
staršího sklářského cechu v severních Čechách v roce 1694. Díky ne-
obyčejným obchodním schopnostem a kvalitě místní produkce se od 
tohoto období šířila sláva českého skla doslova po celém světě. Knihy 
o sklářství, ale i o architektuře a památkách, velice často neopomenou 
zmínit v souvislosti s městem zdejší fenomén - stavby výstavných tzv. 
sklářských domů. Jednalo se objekty typické pro celou severočeskou 
oblast a absorbující prvky zdejšího lidového stavitelství v kombinaci 
s prvky tzv.vyšší slohové architektury (barokní a klasicistní). 
Takový dům bohatého sklářského řemeslníka nebo obchodníka má 
patrové uspořádání, přičemž v přízemí je roubená světnice často 
s podstávkou (tj. podpůrnou konstrukcí ze svislých sloupků, vodo-
rovného trámu - ližiny a pásků, která vynáší patro, prvky jsou často 
bohatě zdobené). Zbylá část přízemí je zděná (často klenutá) se střed-
ní síní a hospodářským dílem (chlévy, komory, sklad apod.). Střední 
síně měly mnohdy podobu representativní haly se štukovou výzdo-
bou na klenbách. Střecha měla většinou mohutnou mansardovou 
nebo polovalbovou konstrukci krytou zprvu dřevěným štípaným 
šindelem, později břidlicí nebo eternitem. 
Tento typ staveb se od konce 18. století a především v 1. polovině 19. 
století modifikuje do podoby zděné v celém rozsahu přízemí nebo i 
v patře. Nedílnou součástí řady domů jsou v členitém terénu typická 
předsazená schodiště s kamennými balustrádami nebo litinovými 
plůtky. Velký důraz je kladen na architektonické členění fasády (zdě-
né omítané i bedněné z prken), výzdobu vstupní haly, stropní kon-
strukci (trámové stropy mají bohatou profilaci na trámech a záklopu 
z velmi širokých prken či desek) a celou řadu cenných řemeslných 
detailů (dveře a okna včetně kovových doplňků, typické břidlicové 
obklady štítů nebo patra, ploty apod.). 
Tento typ architektury je dobře popsán v odborné literatuře a uvá-
děn i ve všech kvalitních turistických průvodcích. Ve srovnání s ji-
nými lokalitami je však detailní poznání šenovských domů doslova 
v počátcích. Pro srovnání - například v nedalekém Novém Boru je 
podrobně zdokumentováno několik desítek domů stavebně historic-
kými průzkumy, podrobně je zmapován urbanistický rozvoj města, 
způsob výstavby domů a původní plánová dokumentace z přelomu 
18. a 19. století. Kamenický Šenov má to štěstí, že zdejší objekty ob-
sahují ještě velké množství autentických detailů, a proto je nezbytné 
jejich kvalitní zachycení a zdokumentování, které může přinést řadu 
poznatků o podobě zdejších domů a jejich obyvatelích. 
Při procházce městem však nelze opomenout ani drobnější zástavbu 
menších řemeslníků, zejména kolem Šenovského potoka. Tu tvoří 
poloroubené přízemní domky se sedlovými střechami, obsahující 
rovněž řadu cenných konstrukčních prvků a řemeslných detailů. 
Ve 2. polovině 19. a 1. polovině 20. století se území města zaplnilo 

velkým množstvím zděných vícepodlažních i přízemních staveb, 
které v řadě případů dodnes representují slávu zdejšího sklářského 
průmyslu. Pro Šenov jsou charakteristické zejména jedno nebo dvou-
podlažní objekty s historizující zdobnou fasádou, která má řadu říms, 
korunní římsy ve tvaru zubořezu, bohatě členěné šambrány kolem 
oken, profilované římsy nad okny a různé zdobné štukové prvky 
(růžice, hlavičky apod.). Bohužel tento typ je v řadě případů postižen 
minulými úpravami fasád, kdy popsané prvky často zanikly. Přitom 
umělecko-řemeslná výzdoba je zde mnohdy mimořádně cenná. 
Působivé jsou i domy z přelomu 19. a 20. století a 1. poloviny 20. sto-
letí, které mají již vilový charakter s moderní fasádou ve stylu secese, 
art deco nebo funkcionalismu. Tato architektura v současné době 
prožívá vlnu velkého zájmu odborné i nejširší veřejnosti. Do této 
etapy náleží také řada cenných průmyslových staveb ve městě nebo 
rozličných přístaveb u starších objektů.
Projektanti těchto dílen, skladů či krámů si zpravidla velice dobře 
poradili s přizpůsobením přístavby původnímu baroknímu či klasi-
cistnímu domu a mohou být dodnes nedostižným vzorem pro sou-
časnou stavební produkci, která se nedokáže citlivě vyrovnat s tímto 
problémem. Soudobé zásahy jsou na historické zástavbě na první po-
hled velmi čitelné a mnohdy až nedůstojné. Cesta úprav starší archi-
tektury nebo komponování nových objektů v prolukách rozhodně 
nespočívá v laciném napodobování historických prvků. Dobře je to 
patrné na návrzích například z meziválečného období, kdy se úpravy 
řešily tehdy moderními postupy, ale s respektem k původní části (tj. 
v přiměřené hmotě a za použití místně obvyklých materiálů).
Pokud budeme hledat odpověď na otázku, čím je a může být Kame-
nický Šenov zajímavý pro zdejší obyvatele i pro návštěvníky ze všech 
koutů světa,  je nutné podívat se na okolní prostor, celkové posazení 
města v krajině a jeho celkový charakter. Nepochybnou předností je 
umístění v dramatické krajině na pomezí Labských pískovců, České-
ho Středohoří a Lužických hor. O atraktivitě zdejší krajiny s četnými 
homolovitými vrchy, pískovcovými skalními městy a rozsáhlými 
lesními partiemi není třeba více psát, neboť je všeobecně známá. 
Poloha sídla v členitém svažitém terénu podél Šenovského potoka 
a poměrně neorganické rozmístění zástavby dává místu neopome-
nutelný charakter. Tímto se Šenov značně odlišuje od většiny měst 
v bližším i vzdálenějším okolí, které jsou vesměs koncipovány se 
snahou o pravidelnější urbanistické útvary. Vzácným příkladem 
je nedaleký Nový Bor, kde byla ve 2. polovině 18. století prosazena 
koncepce sítě pravidelných ulic, náměstí a městských bloků se třemi 
kategoriemi pozemků a téměř typizovanou zástavbou oddělenou 
normovanými rozestupy. Šenovská zástavba je naproti tomu více ži-
velná a v tom spočívá její kouzlo. V zásadě není na překážku ani fakt, 
že řada původních objektů zejména v poválečném období zanikla, 
neboť to není v celkovém kontextu příliš patrné. Výjimkou je bohužel 
především náměstí T. G. Masaryka, kde jsou v minulosti vzniklé pro-
luky velmi zřetelné a útvar náměstí je dosti narušen. Pozitivní změnu 
v tomto nepřinesla bohužel ani výstavba Domů s pečovatelskou služ-
bou. Naopak mezi unikátní partie středu města náleží areál kostela 
sv. Jan Křtitele s mimořádně cenným hřbitovem, který výmluvně 
představuje slavnou sklářskou minulost zdejších obyvatel. Při pro-
cházce zdejšími ulicemi není možné nevšimnout si řady kapliček, 
křížků, ale i typických opěrných zdí a plotů z pískovcových kvádrů 
nebo čedičových píšťal a v neposlední řadě ještě i původní čedičové 
a žulové zádlažby. 
Pro popsané hodnoty byla převážná část středu města vyhlášena již 
v r. 1992 městskou památkovou zónou, což je v rámci celé republiky 
nepochybně prestižní označení. Vzhled některých částí města a jed-
notlivých domů však bohužel s touto skutečností nekoresponduje a 
atraktivita místa je v mnoha případech zbytečně narušena provádě-
ním nepovolených úprav staveb za použití materiálů, která jsou pro 
dané místo velmi nevhodné a výrazně ruší celkový dojem. 
Hranice památkové zóny se zhruba dají vymezit ve směru od severu 
horní části ulice Pobřežní, dále ulicemi Kopeček, Kostelní vrch až po 

MĚSTSKÁ PAMÁTKOVÁ ZÓNA V KAMENICKÉM ŠENOVĚ
Co a proč chránit v historické zástavbě města.
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Kamenickou ulici, odtud pak ulicemi Lidická, Lustrárenská, Mistro-
vická, na jižní straně pak v pásu podél Palackého ulice až po Okružní 
ulici a nakonec mezi ulicemi Sokolská, Obecní, Trtíkova a Osvobo-
zení (mapu s přesným vymezením je možno nalézt na pracovištích 
památkové péče nebo na Stavebním úřadě). 
Z pohledu památkové péče je v rámci památkové zóny nejdůležitější 
celkový charakter města, který spoluutváří jednak podoba veřejných 
ploch (náměstí, ulice, parkové plochy) a dále pak jednotlivých staveb 
bez ohledu na jejich historickou hodnotu (tj. i včetně novostaveb). 
Použitím nevhodného typu střešní krytiny (např. profilovaných 
plechových pásů, asfaltového šindele, betonových tašek apod.) nebo 
plastových oken na domu, který je novostavbou nebo je z architekto-
nického hlediska relativně nehodnotný, dochází k narušení vzhledu 
daného prostoru. Totéž platí i pro vzhled plotů, drobných doplňko-
vých staveb (garáže, kolny, pergoly apod.). Často se tím nenávratně 
degraduje prostředí památkové zóny. 
Zde je na místě upozornit, že k veškerým stavebním úpravám, včet-
ně i relativně drobných úprav jako je kupříkladu oplocení, je nutno 
vyžádat si před započetím prací dle zákona o státní památkové péči 
č. 20/1987 Sb. v platném znění stanovisko orgánu státní památkové 
péče, kterým je Městský úřad Nový Bor (pracoviště památkové péče 
na Stavebním úřadě, paní Štěpánka Janatová, tel. 487712458). Všem 
vlastníkům objektů a pozemků na území památkové zóny doporu-
čuji konzultovat případné stavební úpravy dopředu tak, aby je bylo 
možno realizovat ku prospěchu investora i památkové péče. Odborné 
záležitosti týkající se památkové péče je možno konzultovat s pra-
covníky Národního památkového ústavu, územního odborného pra-
coviště v Liberci. Základní informace poskytnou zajisté i pracovníci 
šenovského Stavebního úřadu. 
Specifická je situace i objektů, které jsou nemovitými kulturními 
památkami zapsanými v Ústředním seznamu kulturních památek 
ČR. Předmětem památkové ochrany u těchto staveb jsou i interiéry, 
zejména původní dispoziční řešení, konstrukce a jednotlivé historic-
ké detaily. Jelikož se jedná o nejcennější stavební fond v rámci celé 
republiky, je možno požadavky památkové péče na obnovu těchto 
staveb kompenzovat čerpáním příspěvků z některých programů. 
Nejdůležitějším dotačním titulem je Program regenerace městské 
památkové zóny (prostředky z Ministerstva kultury ČR), který byl 
v Šenově v minulosti využíván bohužel minimálním způsobem. Vý-
jimkou byly pouze finančně omezené etapy obnovy interiéru Sklář-
ského muzea č. p. 69. 
Předpokladem čerpání dotací je schválení stavebního záměru orgá-
nem státní památkové péče, Stavebním úřadem a předložení dokladů 
o vlastnictví, smlouvy s prováděcí firmou a konkrétního rozpočtu. 
Příspěvek je možno použít výhradně na práce, které jsou přínosné 
pro památkovou hodnotu stavby, nikoliv tedy na modernizační úpra-
vy nebo na nevhodné stavební úpravy či materiály. Obvykle se jedná 
o statické zajištění, obnovy střešních plášťů, fasád nebo významných 
umělecko - řemeslných prvků v exteriéru i interiéru (např. vstupní 
dveře, okna, štuková výzdoba, vstupní ostění, stropy apod.). 
Dotace je možno čerpat i na drobné objekty - kapličky a křížky, které 
jsou kulturními památkami. Příkladem může být postupná obnova 
starého hřbitova u kostela sv. Jana Křtitele, úspěšně prováděná pod 
vedením místních sdružení. Zde je nutno upozornit, že požadavky do 
tohoto programu se uzavírají zpravidla do konce října každého roku, 
a je nutno tedy tento termín dodržet. 
Objekty ležící mimo území městské památkové zóny mohou čerpat 
příspěvky z Havarijního programu Ministerstva kultury ČR, kde 
se požadavky uzavírají zpravidla každý rok do konce ledna. Další 
možností jsou granty poskytované Libereckým krajem. Případným 
zájemcům doporučujeme kontaktovat včas pracovníky státní památ-
kové péče, kteří vám pomohou žádosti vyplnit a specifikovat tak, aby 
měly co největší šanci na úspěch. 
Kulturními památkami na území středu města jsou areál kostela sv. 
Jana Křtitele se starým hřbitovem, socha sv. Anny (či Panny Marie) 
u domu č. p. 84, socha sv. Jana Nepomuckého u domu č. p. 49, domy 
č. p. 43, 69 (Sklářské muzeum), 79, 84 a 391, 156, 245, 294, 310, 332 a 
lustrárna Elias Palme č. p. 686.
Lze jen doufat, že uvedené programy budou více využívány tak, jak 

je tomu i v jiných městech Libereckého kraje i zejména v dalších 
krajích a že se díky tomu podaří postupně a kvalitně obnovit alespoň 
část zdejšího stavebního fondu. Systematická práce na obnově území 
památkové zóny zde doposavad chybí, což je vzhledem k potenci-
álu města velká škoda. Cílem by dle mého názoru měla být taková 
obnova města, která citlivě zachová a zkulturní veřejné plochy při 
zachování jejich historického charakteru. Tímto se Šenov zároveň 
zatraktivní pro turistický ruch a zároveň se stane lepším místem 
pro trvale žijící obyvatele, kteří budou na místo svého bydliště a jeho 
slavnou historii patřičně hrdí. 
V době krize sklářského průmyslu může být turistický ruch vhodnou 
náhradou či doplňkem pracovních příležitostí. Větší množství turis-
tů přináší i možnosti pro drobné podnikatele. V některých českých 
regionech i v zahraničí funguje již také řada firem provozujících 
sklářskou výrobu s možností prohlídek do provozu, ubytováním a 
dalšímu službami. Tímto je zároveň možné zachovat hodnotné vý-
robní či tovární areály a kontinuitu místního průmyslového odvětví. 
Takových objektů by se jistě na území Šenova našla celá řada. O tom, 
že zdejší region je atraktivní a obstojí i v konkurenci významných 
historických měst v jižních Čechách nebo na jižní Moravě, jsme se 
přesvědčili i na seminářích, které naše pracoviště Národního památ-
kového ústavu organizovalo v poslední době. 
Je potřeba si uvědomit, že Kamenický Šenov není Český Krumlov, 
nikoliv však z důvodu, že mu nemůže konkurovat, ale z toho důvodu, 
že je prostě jiný. Pro návštěvníky z jiných koutů Čech a Moravy nebo 
ze zahraničí je zdejší krajina a zdejší architektura nezvyklá a velmi 
zajímavá. O tom, že je možno konkurovat „slavnějším“ městským 
památkovým rezervacím a zónám v rámci republiky ví své již v Čes-
ké Kamenici, která byla nedávno zvolena historickým městem roku. 
V letošním roce k tomu neměla daleko Jilemnice, která je v rámci 
Libereckého kraje možným vzorem pro příkladnou dlouhodobou a 
systematickou péči o zvelebení historického jádra města. 

Mgr. Miroslav Kolka, Národní památkový ústav v Liberci (tel. 
485222423, kolka@liberec.npu.cz
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Centrum vzdělanosti Libereckého kraje uspořádalo ve svých 
prostorách ve dnech od 19.4.2010 do 25.4.2010 festival čes-
kých řemesel pod názvem Perličky českého řemesla. Cílem 
akce bylo představit střední školy v Libereckém kraji a podpo-
řit tak rozvoj řemesel. Cílovou skupinou festivalu byla široká 
veřejnost a žáci základních škol. Festival byl zaměřený na pro-
dej výrobků studentů škol, na prezentaci škol s praktickými 
ukázkami řemesla s dílničkami pro veřejnost. Expozice SUPŠS 
byla doplněna promítáním videofilmů a prezentací práce se 
sowarovými programy Autocad a Rhinoceros.
SUPŠS v Kamenickém Šenově na festivalu Perličky českého 
řemesla reprezentoval žák Jiří Liška, který zde předváděl rytí 
skla. Za svoji rytinu na váze zde získal 1. místo v soutěži o nej-
lepší výrobek.. Ak. mal. František Janák-ředitel SUPŠS

ÚSPĚCH NA FESTIVALU PERLIČKY 
ČESKÉHO ŘEMESLA V LIBERCI.



V letošním roce je to již patnáct let, kdy byla 
r. 1995 ve Vatikáně papežem Janem Pavlem 
II. prohlášena za svatou blahoslavená Zdi-
slava z Lemberka. Od roku 2000 je také pat-
ronkou Libereckého kraje. Proslula zbožným 
životem a svou pomocí chudým a trpícím. 
Založila klášter se špitálem. Měla mimořád-
né léčitelské schopnosti a připisují se jí také 
mnohá zázračná uzdravení.
O Zdislavině životě toho moc nevíme, ale 
její posmrtný kult je poměrně stálý. Začal 
ho šířit Dalimil ve své kronice a pokračoval 
především za pánů Berků z Dubé. Jeden 
z nich, František Antonín, zahájil stavbu 
Baziliky svatého Vavřince v Jablonném, kde 
jsou ostatky Svaté Zdislavy uloženy. Stavbu 
dokončila hraběnka Kinská. Dodnes se k je-
jím ostatkům chodí modlit lidé nejen z Čech 
a Moravy, ale i Poláci, Němci a Rakušané.
Barokní stavba baziliky má půdorys protáh-
lého kříže se vznosnou kopulí. V průčelí se 
tyčí dvě nízké věže a celá stavba pokračuje 
po levé straně klášterem dominikánů. Z inte-
riéru je jistě nejvýznamnější krypta s ostatky 
sv. Zdislavy, kterou je možno navštívit po 
předchozí domluvě s dominikány.
Z bohaté vnitřní výzdoby stojí za pozornost 
pozdně gotická soška Madony, umístěná 
v první boční kapli, řezbářská práce z doby 
před rokem 1510, převzatá ze starého farní-
ho kostela. Na  oltáři jsou v zasklené a uvnitř 
zlacené skříňce z roku 1908 uloženy ostatky 
(lebka) sv. Zdislavy, jejíž hrob je v kryptě pod 
oltářem. Otvor krypty je ohrazen barokní 
kovanou mříží z roku 1732. V kryptě je také 
umístěno na mědi malovaných čtyřiadvacet 
obrázků s výjevy z legendy o sv. Zdislavě, 
pocházejících z roku 1660. Nad vchodem 
do sakristie je umělecky cenná mramorová 
busta F. A. Berky, benátská práce z doby ko-
lem roku 1700. Naproti je poprsí jeho sestry 
Rozálie Kinské od J. F. Bienerta z doby kolem 
roku 1711. Po pravé straně chrámu jsou ba-
rokní oltáře sv. Kříže z roku 1718 a růženco-
vý oltář z roku 1732. Jsou zde i hrobky rodiny 
Berků a pozdějších Pachtů; byla sem uložena 
i těla tří dělníků, kteří zahynuli při stavbě 
chrámu. Před kostelem je socha sv. Vincence 
z roku 1770 a z břehu Mlýnského rybníka  
byly také přemístěny barokní sochy sv. Jana 
Nepomuckého a sv. Zdislavy (se znaky Berků 
na podstavcích) z doby před rokem 1708. 
V katakombách pod bazilikou byli od osm-
náctého století pohřbíváni dominikánští 
mniši a podle některých prospektů by pod-
zemní prostory mohly sahat až třicet devět 
metrů pod povrch baziliky. Podzemí kostela 
rozměrově odpovídá prostoru nad zemí. 
Chrámová klenba ční do výše 39 metrů 
právě stejně jako hloubka podzemí! Původní 
kostel byl o úroveň níže, o tom svědčí i polo-
ha přilehlého kláštera. Klášter byl rekonstru-
ován dříve, a tak si mohl zachovat původní 
polohu. Podle tohoto lze odhadnout i polohu 
původního kostela. Pak se tedy nabízí otázka, 
zda se pod dnešním podzemím nenachází 
ještě nějaké další, pocházející ze starší doby. 

Bazilika sv. Vavřince a sv. Zdislavy V prostorách kostela je okolo dvanácti větra-
cích otvorů. Pouze čtyři vedou do kostela a 
jeden do katakomb. Podzemní prostory mají 
tři patra a z druhého prý vede tajná chodba 
na Lemberk.
Dále je tu vyprávění o ukrytých pokladech. 
Na konci války tu něco schoval wehrmacht, 
který sem přivezl  záhadné bedny na několi-
ka nákladních autech! 
Samozřejmě se tu prováděla různá hledání. 
Jak ze strany tehdejší StB, tak dokonce tu 
pátrala i východoněmecká Stasi. Nic se prý 
nenašlo.
Pak se tu v roce 1969 americkou společností 
natáčel jakýsi film. Bylo tu veliké množství 
lidí, kamionů a veliký zmatek. K natáčení 
bylo použito hlavně podzemních prostor 
chrámu. Mohlo tu jít o podivný manévr k 
opravdovému vyzvednutí pokladu? Docela 
dobrý zastírací prostředek, který nevzbuzuje 
tolik podezření. Ale to už se dnes asi nikdo 
pravdy nedopídí.
Odborníci, kteří v roce 1983 prováděli hlu-
binné sondy, pokaždé narazili na spodní 
vodu a ta dále už znemožňuje v podzemí 
další průzkum.
Kromě kostela v Jablonném je také hojně 
navštěvována Zdislavina studánka mezi 
Lemberkem a Jablonným. Nad Zdislaviným 
pramenem je postavena malá kaplička. 
Pramen nezamrzá ani za největších mrazů! 
Lidé si zde chodí prosit o pomoc a studenou 
vodou si několikrát omývají svá nemocná 
místa. Podle tvrzení z pramene vytéká čistý 
ophtal, který působí velmi antibakteriálně. 
Voda je velice kvalitní. Tak nezapomeňte na 
svých výletech navštívit toto krásné a poklid-
né místo, kde se dodnes vznáší dobrý duch 
sv. Zdislavy.                   Drahomíra Liptáková

Paní Věra Bakešová má dcery dvě.  Mladší 
dcera Pavla s přítelem Honzou se rozhodli 
okusit spolu život i jinde než doma. Před 
čtyřmi roky se na pozvání společného kama-
ráda vydali do Irska. Není to snadné cestovat 
do cizí země bez jakéhokoliv zázemí. Zřejmě 
proto se Irsko zdálo příhodné, protože kama-
rád nabídl základní věc - a tou je ubytování 
a snad i práce.
Jak to vlastně začalo?“
„Z gymnázia Pavla přestupuje na Euroškolu, 
kde maturuje. Když nevyšlo přijetí na VŠ, ab-
solvovala roční kurz angličtiny. S prací to tu 
nebylo valné a tak s Honzou tu nabídku na 
pobyt v Irsku využili. Mluvili jsme o tomto 
celá rodina již dříve, protože taková zku-
šenost, jak pracovní, tak rozšíření znalosti 
jazyka, se vždy hodí. 
Odjížděli v září 2006 na jihozápad Irska. Zde 
pobyli celkem asi 14 dnů a další kamarádi, 
kteří je zde navštívili, jim nabídli pobyt a 
práci přímo v Dublinu. Hned po návštěvě je 
rovnou odvezli s sebou do hlavního města. 
Oba začínají pracovat v naprosto odlišném 
prostředí. Pro Honzu byl trochu problém 
v anglické komunikaci, kde chyběla slovní 

TAJEMNÁ MÍSTA NAŠEHO OKOLÍ zásoba. Pavla, která měla angličtinu od své 
šesté třídy, se zase styděla mluvit. No nic-
méně je okolnosti velice rychle donutily se 
rozhovořit a zdokonalovat postupně svou 
angličtinu. Pavla začíná pracovat v továrně 
na kancelářské potřeby. Honza dostává pra-
covní příležitost až po půl roce. Pavla si vždy 
přála pracovat jako číšnice a tento sen se měl 
naplnit až zde, v Irsku. Nejdříve nastupuje do 

italské restaurace, pak do baru a postupem 
času Pavla přechází pracovat do špičkového 
hotelu a Honza se stává předákem ve vel-
koskladu zeleniny. Na těžké začátky, kdy se 
chvíli muselo žít z jednoho platu, málo se oba 
viděli, protože pracovali na směny, byli una-
vení a také se jim velmi stýskalo, vzpomínají 
již s úsměvem. Irsko je stát postižený krizí 
daleko dříve než naše země. Proto s prací to 
již valné není a plno Evropanů se pomalu na-
vrací do svých vlastí. Pracovní doba se krátí, 
aby se nemuselo tak masivně propouštět. A 
opět - stesk po domově! Původně plánovali 
pobyt tak na dva roky, než vydělají trochu 
peněz a vrátí se. Nikdy neměl ani jeden v 
úmyslu trvale zakotvit v jakékoliv cizí zemi. 
Pobyt se sice protáhl o další dva roky, ale le-
tos, opět na podzim, se natrvalo vrátí domů. 
Mají v horním Šenově zakoupený byt, který 
je potřeba zrenovovat, a také by chtěli založit 
rodinu. Bála jsem se, jako každá matka, jejich 
rozhodnutí třeba zůstat natrvalo v cizině, to 
je pochopitelné, ale jejich rozhodnutí bych 
respektovala. A pro jejich další společný ži-
vot, kdy nám vlastně odjížděly děti a vracejí 
se dva zcela dospělí lidé, je tato zkušenost 
hodně pozitivní.“ 
„Jak často jste spolu komunikovali?“
„V začátcích velmi často. Stýskalo se nám 

všem. Takže telefon, e-mail, posléze skype. 
Když jsem poprvé přiletěla za nimi do Dub-
linu, byla jsem mile překvapena a uklidněna. 
Oba byli v pohodě, nic jim nechybělo a 
hlavně - drželi při sobě. Pokud se v těžké 
chvíli může jeden o druhého opřít, přežijí 
všechno. Jen Dublin mě zklamal, je to vcelku 

Naše děti v cizině
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šedivé město, chaos, památek poskrovnu, 
počasí také nevlídné, stále pršelo. Upoutala 
mě především okna domů. Téměř nemají 
záclony, většinou v nich visí podivné had-
ry, zašlé textilní žaluzie, nebo jsou holá, a 
protože jsou to vysoká a úzká obdélníková 
okna, která jsou v půli vyklápěcí, špatně se 
myjí a jsou většinou neustále špinavá. A také 
zde chybí pospolitost, na kterou jsme zvyklí 
u nás. Irové se moc nedruží. V Dublinu je 
to taková směs národů. V nájemním domě, 
kde naši mladí žijí, jsou jejich sousedé Mon-
golové, Poláci, Španělé. Možná předností je, 
že se tam lidé vůbec navzájem nehlídají, nic 
neřeší, co si třeba vezmou na sebe, jak vypa-
dají, jak vypadá ten druhý. Oblekové kreace 
některých osůbek, které jsme potkávali, byly 

docela výstřední - tílko, kraťásky a sněhule, 
další měl pyžamo, pak kulich, bundu a holé 
nohy v pantoflích. Neřeší se to, je to pro nás 
jiná kultura, svobodnější.  „Jak tráví volný 
čas?“„Společný den, kdy mohou být spolu, 
je neděle. To si odpočinou, koukají doma na 
nějaké filmy, které mají oba rádi, nebo jdou 
do kina. Chodí do posilovny, do bazénu. 

Kouzlo světa pískovcových skalních měst, 
soutěsek a čedičových vrchů objevili v 18. 
století švýcarští malíři, kteří dali oblasti ro-
mantický název Česko-saské Švýcarsko. Po-
zornost návštěvníků si zaslouží i drobné sa-
krální památky a zachovalá lidová architek-
tura ( domy s podstávkou). Díky těmto hod-
notám získalo České Švýcarsko pověst jedné 
z nejkrásnějších turistických oblastí střední 
Evropy. 
Doubice leží v romantickém údolí obklo-
peném lesy severovýchodně asi 2,5 km od 
Chřibské a 20 km od České Kamenice v 
krásné přírodě na rozhraní tří chráněných 

oblastí - Lužických hor, Labských pískovců a 
Národního parku České Švýcarsko. 
Obec slouží převážně rekreaci. Sama obec se 
skládá celkem ze dvou částí. Obě části jsou 
propojeny četnými zachovalými vesnickými 
staveními. Uprostřed obce stojí klasicistní 
kostel Nanebevzetí Panny Marie z let 1811-
1814 se zařízením ze stejné doby a polozdě-
ná patrová budova bývalé fary z roku 1814. 
Míjíme kovanou bránu ke kostelu, práci 
šenovského kováře Miloslava Petráška, a 
míříme na volné prostranství skoro na konci 

TIPY NA 
ZAJÍMAVÁ MÍSTA 
NAŠEHO OKOLÍ
Doubice - kaplička
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obce, kde v polích stojí kaplička Nejsvětější 
Trojice. Kaplička je čerstvě a pěkně opravená 
za pomoci dobrovolníků a vedení vesnice 
Doubice.
Kaplička pochází z 18. století. Je zasvěce-
na k požehnání úrody. Nechala ji postavit 
rodina  Simchen, zřejmě rodina statkářů 

obývajících Doubici. Nad kapličkou se kle-
ne prastará obrovitá památná lípa. Korunu 
má odborně ošetřenou a svázanou. Opodál 
je už vysazena její mladinká sestra. Okolí 
kapličky a široký volný rozhled bere až dech. 
Když se postavíte pár metrů před kapličku 
a zavoláte do údolí své jméno, okolní lesy 
Vám je ozvěnou několikanásobně vrátí. Je 
to další z mnoha krásných míst, které stojí 
za zastavení a potěšení se. Výzdobu kapličky, 
mříž, zvonek, táhlo k malému  zvonku, který 
je zavěšen ve věži kapličky, také vytvořil pan 
Miloslav Petrášek.
Kaplička je uzavřena, ale po natažení skrze 
mříž, velice akrobatickém, jsme i zazvonili na 
táhlo zvonu. Zvuk se rozlehl po celém okolí. 
Hlas zvonečku několikanásobně a křišťálově 
vrací ozvěna, ale zazvonit si může jen k to-
muto určená osoba, jinak se dostaví hlídací 
soused a bude mít všetečné dotazy kdo, proč 
a jak.... O tomto jsme se přesvědčili osobně. 
U auta již stál místní pán, ale naštěstí poznal 
tvůrce výzdoby kapličky, a tak bylo naše zvo-
nění k jeho spokojenosti vysvětleno. 
Krátké rozjímání a posezení pak napadne 
určitě každého návštěvníka. Plni dojmu mají 
pak všichni možnost využít pohostinnosti 

Honza je mistr na stříhání videa, tak sedí 
často u PC. A Pavla, která má i noční služ-
by, pak spí. Když vyjde delší čas, cestují po 
celém Irsku, samozřejmě často míří k moři 
a k útesům, kde je velice krásně. Vloni si 
zaletěli na 5 dnů do Paříže. Na září, kdy při-
jedou natrvalo, se všichni moc těšíme. Však 
je zde také čeká plno práce, naplánovaná 
svatba, renovace bytu, Honzova nová prá-
ce. Pavla bude pomáhat v mé účetní firmě. 
Poznala jsem, že se oba práce nebojí a v živo-
tě se určitě neztratí. Jsem na ně hrdá a přeji si 
pro ně, jako každá máma, jen to nejlepší.“
K takovému krásnému přání se velmi rády 
připojujeme!

Milena Kramářová, Liptáková Drahomíra

KAMENICKÝ ŠENOV 
VČERA A DNES

DŮM Č. P. 261 V ULICI 9. KVĚTNA.

ING. PAVLÍNA PROKOPOVÁ
Z HISTORIE MĚSTA

obce. Je připravena na turisty nabídkou 
stylových restaurací a rozmanitých služeb. 
Večeře ve vybrané krčmě příjemně překva-
pí mimořádně vlídnou obsluhou a dobrým 
jídlem. Vyzkoušeli jsme osobně a vřele do-
poručujeme!
Udělejte si čas a navštivte další z půvab-
ných koutů našeho okolí. Stojí to za to! 
V této vesnici najdeme ještě jednu raritu, 
vyhlášenou a dosti známou, a s touto vás 
seznámíme příště.
Milena Kramářová, Liptáková Drahomíra
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Vážený čtenáři, dovol mi, abych Ti nabídl úryvek z knihy Severní 
Čechy, kterou v Praze vydal v letech 1888-1889 J. Otto,  sepsal Dr. J. 
V. Šimák a obrazovou část  uspořádal K. Liebscher. Kniha je XII. a 
posledním dílem série výpravného průvodce po Čechách.   Zmínka 
o Práchni a Šenovu je v knize stručná a věcná, přesto z ní „zavane“ 
jistá mimořádnost našeho města, způsobená tehdejší silou zdejšího 
merkantilního (neboli též obchodního) života. Text je místy poetický, 
místy odborný, ale nevyhýbá se ani příkrým soudům (viz nelichotivé 
hodnocení interiéru našeho kostela). 
Kniha si všímá historie, geografie, architektury, ale také převažujícího 
zdroje obživy lidí těch kterých měst či míst. A také jejich rázu, půvabu, 
úpravnosti či malebnosti, což jsou hodnocení, se kterými se dnes tak 
málo setkáváme. Možná proto, že důsledkem civilizačního pokroku 
se někam vytratil tehdejší vytříbený vkus a také nám chybí autority, 
kterých úsudku bychom si v tomto mohli vážit. Aristokracii smetla 
první republika, střední a selský stav zašlapal do země socialismus. Co 
naplat, oddejme se krátké procházce a zkusme vidět Šenov tehdejšíma 
očima. 

Pěkné počtení přeje Radim Vácha a občanské sdružení SONOW

…Otočí-li se chodec, vystupuje do vrchu, ještě před lesem shlédne 
obrázek města Boru s věží a dýmajícími komíny v prohbí uprostřed 
mezi zelenými vrchy, ale za chvíli zelená clona zastře průzor. 
Lahodný chlad a stín spočívá pod korunami smrků. Po levici štíhlé 
stromy vážně sestupují do ztracené doliny. Hranoly basaltu vroubí 
prašný úvoz. Až k nim vylézá z příkopu plazivé maliní, nabízejíc 
vděk ruměnné své bobule. 

Na předělu horském není již lesa. Pastviska jej vystřídala. Potkávám 
nosičky, ohýbající se pod krosnami. Švitoří nepřetržitě, ač pot leje 
se lícem. Není třeba dotazu, samo zboží v nůších, vyhlížející ze 

slaměného obalu, prozrazuje, že blížíme se krajině sklářské. 
Hned vesnice Parchen a Schelten na větrné pláni při silnici jsou 
sídlem znamenitého obchodu sklářského. V domcích za okny 
viděti narovnané výrobky hutí, buď sklady, buď věci uchystané 
k další výzdobě. Orbě se ve vysoké poloze nedaří. Jen oves prospívá 
poněkud. Parchen založil Vilém ze Vchynic r. 1630. Kostel sv. 
Vavřince je ještě daleko mladší, z. r. 1802. Slohem nevyniká.

Na blízku za vsí vypíná se podivný vršek. Z rovného pole vyrůstá do 
30 sáhů výšky (595 m.), sotva 600 kroků má v objemu. A přece pro 
pouhý pohled naň učenci z daleka váží sem cestu. Je to pamětihodný 
Herrenhausberk, složený skoro všecek z krystalovaného basaltu, 
zjeveného několika východy. Obnažené černé sloupy vystavují se 

v několika řadách nad sebou kolem v bizardních skupinách. Lomy 
na kraji skýtají zásobu hledaného štěrku. Za pahorkem níží se svah 
planiny, a pomalu nová scenérie prohlédá k severozápadu. Vzadu 
vyhlíží známá skupina hor kolem Kaltenberka, před nimi, nad 
říčním údolím, hráz pískovcová, prorytá černými pruhy. Zvíme, že 
to vyvřeliny fonolitové, jež vrcholí Schieferbergem, Wittenbergem a 
Schäferbergem. Řídká porostlina výšiny ty pokrývá.

Malebnou zprohýbanou linii zakrývá Šenovský vrch (642 m.) 
zdvihající se přímo u cesty naší. Z údolí pod ním vystupuje 
povlovně křivatá stráň k silnici, která ji činí pás, a dále vzhůru 
k obzoru, jejž lesy ovíjejí. Strakatí se strništi, lučinou a zrudlými 
záhony rozkvetlého jetele. V ohnisku krajinného toho oblouku před 
námi ční rázovitý Kamenický vrch a dole u vody z hávu černého 
vyzírají bílá skaliska. 

Pod Šenovským vrchem leží město Kamenický Šenov, svahem dolů, 
v korytě bystřinky. Má 5000 obyvatelů a jméno světového střediska 
sklářského. Celá pádolina hučí stroji a brusy, všude vrchy zboží 
vyloženého na odiv a výstavu. Horní část Šenova svými výstavnými  
hotely a domy továrníků podobá se čtvrti velkoměstské  Tu stojí též 
odborná škola pro dělníky. Na firmách příchozí čte jména dobrého 
zvuku, známá a stará již několik století. Sklářská rodina Kreibichů 
připomíná se v Šenově již r. 1500. Pocházel z ní též Jiří Frant. 
Kreibich, nar. 1662. Za svým obchodem prošel celou Evropou. Cesty 
své popsal živě a pěkně, rukopis jeho dosud se zachoval. Druhé 
dílo jeho, ještě více pamětihodné, jest kronika selského vzbouření 
na Kamenicku r. 1680., již spisovatel účastnil se, jsa výrostkem 
osmnáctiletým. Zevrubné vypsání Kreibichovo náleží k nejlepším 
pramenům historickým v této bouři. Jiný Kreibich, František Jakub 
(1759-1833), kanovník, muž vysoce vzdělaný a osvícený, slynul jako 
osvícený kartograf své doby. Dle vlastních vědeckých výzkumů 
vydal několikerou mapu Čech, mapy 16 krajů; poslední práci svou, 
veliký zeměvid království, již nedokončil. 

Šenovský kostel sv. Jana Křt. z první čtvrti XVIII. stol. přeplněn jest 
nevkusným dekorem. Za to překrásnou svou polohou na vysoké 
přirozené terrase prostřed skupin stromových nemá sobě rovně. 
Pod Šenovem v dolině bělá se osada Dolní Prysk, protáhlá až 
k farní vsi Horního Prysku s kostelem sv. Petra a Pavla z r. 1721. I tu 
domuje sklářský průmysl. 

Po proudu potoka Šenovského údolím objeví se brzy Fuchsova pa-
pírna v Horní Kamenici, pak řada továren jiných, a konečně jsme u 
bran České Kamenice. Ze Šenova vede sem křídlo dráhy.
(Text byl převzat bez úprav: R.V.) 

POHLED POUTNÍKA PROCHÁZEJÍCÍHO KAMENICKÝM ŠENOVEM ROKU 1888
Z historie města



Sběratelství je velice široký pojem. Sbírat se 
dá vlastně cokoliv. Různorodost sbírek  pana  
Tomáše Černého je toho příkladem. 
V útulném obývacím pokoji  návštěvníky 
ihned upoutá starý rustikální repasovaný 
nábytek. Starožitný skleník v sobě ukrývá 
sbírku cibulového porcelánu. Starobylá 
polička na protější stěně nese  různé tvary 
skleněných nádob, vedle rohové skříňky plné 
drobných předmětů stojí zachovalý houpací 
koník a na stěnách visí zrenovované smalto-
vané cedule. Všechno je součástí sběratelské-
ho koníčku majitele a dohromady tvoří velmi 
příjemný dojem.

„Kdy jste vlastně začal sbírat tyto krásné 
kousky?“
„Bylo to od roku 1987. Mám rád starý por-
celán, staré sklo a také různé válečné relikvie, 
především z II. světové války. Značná část 
mé sbírky pochází z Liberce, ale samozřejmě 
také z okolí Kamenického Šenova. Vystavené 
předměty jsou vykopané většinou na starých 
nepoužívaných smetištích, nalezené po 
půdách starších domů, na polorozbořených 
staveništích se dá také ještě něco objevit 
pomocí detektoru kovů. Staré smaltované 
cedule, notně poškozené,  se povalovaly po 
zahradách a po různých starých bourač-
kách zastrkané v podlaze, nebo v různých 
koutech.“ Ano, okamžitě nás se smíchem 
napadá, že všichni sběratelé jsou nárůdek 

S b ě r a t e l é  k r á s n ý c h  v ě c í
Tomáš Černý prazvláštní. Vybaví se nám naše cesty, kdy 

jsme na vycházkách s našimi psy  „obráže-
ly“ místní smetiště s lopatkou v batohu a 
také hledaly a vyhrabávaly různé keramické 
střepy a skleněné lékovky. S „úlovky“ jsme 
šťastně utíkaly domů, kde se cídily a leštily a 
okamžitě vystavovaly v interiéru.
„Například tento nalezený svícen je z Liberce 
a byl velice poničený. Když opadne první 
nadšený pocit z objeveného předmětu, na-
stává část restaurování a pokusy o zachování 
původního stavu.“
Bereme do ruky několikaramenný svícen, 
který v nynější opravené podobě vypadá 
velmi dobře. Svícen je asi 100  let starý. Vedle 
svícnu stojí prazvláštní dřevěná skříňka plná 
malých páček, které připomínají ladící ko-
líčky na kytaře. Nikdo dodnes neví, k čemu 
sloužila. Dále tu máme před sebou trojroz-
měrnou knihu! Je to mimořádné album 
z druhé světové války plné malých proužků 
fotografií, na které se „kouká“ zvláštními 
panoramatickými brýlemi a brýle mají i sto-
jánek na uchopení těchto proužků. 
V původní krabici je uschovaná velice věrná 
dřevěná maketa staré válečné lodě, které si 
pan Černý velice cení. 
Kuchyňský kout zdobí sada pěkných sta-
rodávných malovaných kořenek a starého 
obalového skla. Každá láhev je jiná  barvou 
i tvarem. Dále různé plechové barevné dózy, 
dekorované pohárky, no samé „staré krásné 
věci“.
 „Skoro všechno sklo, co tu mám, je původní 
výroba skláren  (převážně Palda) Kamenic-
kého Šenova.“
„Dají se tyto předměty získat výměnou nebo 
na aukcích?“
„Dříve jsem jezdil a sháněl i po různých 
burzách. Na burzy už posledních pět let ne-
jezdím, snadno člověk zjistí, že nyní nabízené 
předměty jsou vesměs všechno repliky.“ Sa-
mozřejmě pak jsou speciální burzy  - aukro 
na internetu a podobné, kde se dá koupit 
cokoliv.“
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 „Máte nějaký zvláštní zážitek při svém růz-
ném pátrání a hledání?“
„Například na našem fotbalovém hřišti jsem 
našel oválnou identifikační známku vojáka 
Wehrmachtu,  který byl zřejmě členem  mo-
torizované jednotky. Potom i spousty skleně-
ných neprůstřelných hranolů do válečných 
vozidel. Vyráběly se zde, myslím ve Sklotasu. 
U Všemil jsem třeba objevil spečené trosky 
letadla Junkers.“
Pokračujeme dále v prohlídce.
Vysílačka z ponorky, čepice, nože, fotografie, 
vyznamenání, plakety, busty, to vše skrývá 
garáž, která tak působí jako malé muzeum. 
Na stěnách opět veliké smaltované cedule a 
podél stěn vystavené různé předměty, vzta-
hující se k válečné historii druhé světové 
války, která je Tomášův velký koníček. Dále 
manšestrové kraťasy s padacím mostem čle-
na Hitlerjungend,  bílé námořnické kalhoty 
ke slavnostní uniformě, zachovalé, pevný 
materiál a parádní kousek sbírky, kožené, 
jemné, krásně propracované kalhoty, zřejmě 
letecké, pak konve, soudky, plechovky, zásob-
níky s olejem a benzínem, jeden - vyrobený 
zřejmě v Litvínově z uhlí - pan Černý osobně 
vyzkoušel a funguje bez problémů i teď.
V ruce držíme další z pokladů Šenovské 
historie - Zápisní knihu cvičitelského sboru 
Sokol Kamenický Šenov. Patří k ní i Statistika 
tělocvičné jednoty z roku 1935 a Kniha do-
cházky cvičitelů z roku 1934 - 1936.  Zápisní 
kniha  krasopisně zachycuje dění schůzí, 
které většinou probíhaly v hostinci „bratra 
Ryšánka“.
S laskavým svolením majitele jsou tyto tři 
knihy vystaveny v Městské knihovně do 
konce měsíce června.
Velmi děkujeme za prohlídku a ukázky sbě-
ratelské záliby pana Tomáše Černého. Vždyť 
každý takto zachráněný a opravený předmět 
je součástí naší společné historie. Věříme, 
že zapůjčené vystavované knihy nebudou 
jediné, co bude možno z jeho sbírek formou 
výstavy veřejně shlédnout.

Milena Kramářová, Liptáková Drahomíra

LÁSKA KE ZVÍŘATŮM
Chovatelka Darina Píchová

Dnes jsme zavítaly na horní konec Práchně, 
do jednoho z posledních domečků v ulici, 
která se již na konci proměňuje v lesní cestu.
Paní Darina Píchová má chov perských 
koček. S kočkou je její život spjat již skoro 
30 let. První perské koťátko bylo přivezeno 
z Kralup nad Vltavou jako odměna pro 
synka Peťu, který si „peršanku“ vždy velmi 
přál. Byla to nádherná kočička a odchovala 
hromadu koťat.
„V nynější době mám pět stálých, tři jsou 
kastráti a jedna je na chov a pak kocour, 
pán smečky. Další tři jsou koťata a Míca 
- poslední - je z útulku. Jednou jsem vezla 
do útulku hobliny pro kočky a upoutala mě 
kočička, která vypadala jako potomek norské 
lesní. Nechtěla se mě pustit a tak jsem ji vzala 
k nám domů. Míca je velmi vděčná a milá 

povahou. Pořídila jsem si také exotického 
kocoura, to je perská krátkosrstá. Protože 
někteří moji odběratelé nechtějí dlouhosrsté 
perské, je s nimi mnoho práce, potřebují zvý-
šenou péči o svou srst, vyčesávat a udržovat 
v čistotě. Nyní odběr koček stagnuje. Je krize, 
lidé nemají peníze, od rána do večera jsou v 
zaměstnání a potom jsou i problémy s umís-
těním koček, když lidé odjíždějí z domovů 
třeba do lázní nebo na dovolenou. Nabízím 
pak také ubytování, aby kočky měly kde být 
po dobu nepřítomností svých pánů.“ 
„Máte nějakou oblíbenou kočičku, říká se, že 
kočky jsou falešné, proradné….?“
„V žádném případě nejsou kočky falešné 
, prostě jen nesouhlasí s lidmi a dávají to 
najevo třeba tím, že dělají různé naschvály. 
Kočka je velice inteligentní, navíc je samo-
statná a je to dáma. Když chce, tak vás miluje 
a když nechce, tak si ji nekoupíte. Klidně si 
od vás vezme jídlo a pak vás dokáže seknout. 
V podstatě vás nepotřebuje, přijde se najíst 

- chceš mi člověče dát něco dobrého? Tak 
mi dej a dej mně pak pokoj! Kočka ví, že 
se sama uživí. Když se lidé kočky zbaví, tak 
maximálně zdivočí. Vybere si někoho jiného 
a tam bude chodit a tam se bude mít dobře. 
Odvděčí se tím, že na vás bude občas hodná. 
Určitě ne vždy. Kočka sama uzná čas, kdy na 
vás bude milá. Kočka není pes. Pes bez pána 
umře. Kočka ne. Někdy se stane, že kočka 
přestane věřit lidem. Má koťata, lidé jí je 
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seberou, kočka je hledá, má v sobě mateřský 
pud a pak ví, že to místo, kde jí koťata zmize-
la, je nebezpečné. Už je tam nikdy neporodí a 
už svým lidem tolik nevěří. Někdo třeba koč-
ku i nakopne, když vykoná potřebu tam, kde 
nemá. Lidé jsou v tomto nechápaví. Počítají 
s tím, že mají venkovní kočku a náhodou 
kočka vleze do domu - každá kočka chce jít 
domů, poválet se chvilku majetnicky a roz-
košnicky doma a pak zase jde po svých. Stane 
se, že ji majitelé zavřou, aniž o ní vědí a kočce 
tam chybí písek a stane se to. Kočce se potom 
vymáchá „výchovně“ čumák, ale kočka za to 
nemůže. Často si to ani neuvědomíme, vidí-
me důsledek, ale ne příčinu. Kočky ze své při-
rozenosti nejsou nečisté a špinavé. Naopak 
jsou velice čistotné a pak i vlastnosti koček 
jsou různé. Jako u lidí. Dlouho si pamatují, 
některé jsou velmi mazlivé, některé doteky 
vůbec nevyžadují. Měli bychom osobnost 
kočky respektovat a dopřát jí volnost, dosta-
tek potravy a moře náklonnosti.“
„Proč vlastně mít doma kočku?“
„Kočku by si měl pořídit ten, komu chybí 
trocha lásky a komu chybí pocit potřebnosti. 
Kočka vám to dá. Nepotřebuje tolik péče jako 

pes a dokonce se z kočky neplatí daně! Koč-
ka je tvor, který vás naplní, dovede se krásně 
pomazlinkovat a také vám dá najevo, že vás 
občas potřebuje. Máte to za odměnu a tu si 
musíte zasloužit! Kočku nedonutíte žádnými 
příkazy k poslušnosti jako psa. Prostě si její 
lásku musíte zasloužit. Občas dostanete i 
dáreček v podobě chycené myši, kterou vám 
kočka pyšně přinese. I když většinou - i z na-
šich osobních zkušeností - jí přivítáme dost 
pro udivenou kočku prapodivně - a vyhání-
me jí i s myší ven - kdo by chtěl mít na čisté 
podlaze své kuchyně ulovenou myš. Když 
dávám svá koťátka do světa, tak samozřejmě 
noví majitelé již vědí, na co jsou má koťátka 
naučená, jakou mají povahu, koťátka jsou 
očkovaná a instrukce jsou většinou majiteli 
dodržovány, než u nich koťátko zdomácní a 
upraví si své vlastní návyky. Mám přehled o 
dění a životě svých „potomků“ .Jen jednou 
jsem odmítla dát - přijel si manželský pár, 
paní velmi toužila po kočičí společnosti, ale 
pán byl proti. Proto jsem jim kočku rozmlu-
vila. Může se stát to, o čem jsme již mluvily, 
dojde k nějakému prohřešku, kdy pán kočku 
potrestá a už je zle a kočka tropí naschvály. 
Je to začarovaný kruh, který většinou končí 
útěkem kočky. To není dobré. Pak se ještě 
musí dát větší pozor na delší pobyt venku 
- peršanky trpí nachlazením, nemají totiž 
podsadu. A samozřejmě vyžadují klasickou 
pravidelnou lékařskou péči - očkování a  od-
červování alespoň dvakrát ročně.“
Okolo nás se ale neprocházejí jenom pyšné 
kočičí dámy, ale i plno pejsků, dohromady 
je jich šest z různých plemen. Již předchozí 
uvítací ceremoniál této šmrdolící se psí party 
byl tak bouřlivý a láskyplný, že jsme musely 
ty nadšené ploché čumáčky odměnit spra-
vedlivým laskáním a hlazením. Samozřej-

mě jsme začaly u „vůdce“ smečky, kterým 
je parádní dáma francouzského buldočka 
Amálka a pak pokračovat v řadě dalších, 
včetně buldočí holčičky, která má za sebou 
těžkou operaci. Je trošku pomalejší, a proto si 
porci něhy zaslouží dvojnásobnou. Za námi 
je ohrada plná ovcí a blízko, v umělém skal-
kovém rybníčku dlouhou dobu žije žabí pár. 

V kotcích si hoví zakrslí králíčci, v jednom 
králičím hnízdě jsou nové přírůstky, proto se 
okolo chodí velmi potichu. Sedíme na zahra-
dě, je příjemný slunečný den a ze zahrady je 
široký výhled nejen do údolí Práchně, ale i na 
protější les, u něhož se pase malé stádo srnek. 
Je tu krásně…………… Soužití se zvířaty 
dává člověku pocit sounáležitosti s přírodou 
a naplní život láskou.

Milena Kramářová, Liptáková Drahomíra

 Již název nasvědčuje tomu, že tento skalní 
útvar může svým tvarem vzbuzovat zvláštní 
tajemný dojem. Na první pohled je vzhled 
skály velmi netypický. Věž, vysoká asi patnáct 
metrů, trčí mezi stromy jako sloup. Vypadá, 

TIP NA VÝLET
Čedičová skalní věž Bílá paní

jako by přišla z jiného světa. Vybízí k zamyš-
lení nad tím, jaká záhadná síla jí vztyčila a 
proč. Ta síla byla velmi mocná. Síla, která do-
káže hory zvedat a zemi trhat, kámen tavit, 
pak ho zchladit, aby ho pak mohla trpělivě, 
kousek po kousku, měnit v prach  :-).
 Při bližším pohledu upoutávají pozornost 
vodorovně uložené čedičové sloupce. Těmi je 
z větší části tvořena. Struktura prozrazuje, že 
Bílá paní je pozůstatkem čedičové žíly, která 
lépe vzdoruje vodě, mrazu, času...  Nad rozdíl 
od okolní horniny, do které v podobě žhavé 
lávy pronikla a jíž byla obklopena. Význam-
ný díl v procesu přirozené destrukce sehrála 
náhoda. Zanechala nám tak „na okamžik“ ta-
jemný kamenný útvar. Skálu, kterou dokáže 
stejná náhoda „rychle“ a nenávratně změnit. 
 Kudy tam? Bílá paní se nachází severo-
východně od vrcholu kopce Slavíček. Výcho-
zím bodem turistického okruhu nazvaného 
„Okolo Bílé paní“ je obec Sloup v Čechách. 
Trasa je místně značena a je poměrně nároč-
ná. Sestup ke skále je pro méně zdatné a děti 
nebezpečný. Dalším výchozím bodem, se 
schůdnou trasou, může být Svojkov - Záme-
ček (bus). Odtud půjdete po zelené turistické 
značce přes Modlivý důl k rozcestníku v 
sedle pod Slavíčkem. Zde si můžete odskočit 
na vrchol  Slavíčku a zpět. Poté pokračujte 
po zelené směrem k Záhořínské kapli. Asi po 

pěti stech metrech od rozcestníku, před ost-
rou zatáčkou, odbočte doleva. Po vrstevnici 
lesem jděte dalších dvě stě padesát metrů 
ke skále. Nemůžete jí minout. Pokud u Bílé 
paní zjistíte, že toho máte dost, tak seběhněte 
lesem dolů k pastvinám nad Sloupem. Zde 
můžete zalehnout do stínu, pozorovat pasou-
cí se koně a nabrat sílu k cestě ke koupališti.                       

Libor Hrůzek



„Narodil jsem se na Slovensku, kde můj ta-
tínek se strýcem založili rafinérii, ale v roce 
1948 o ni přišli. Tatínek byl komunisty 
dokonce souzen, že se obohacoval na úkor 
dělnické třídy, což nebyla pravda. Měli velké 
plány, bral se materiál od Leopolda Paldy a 

od Jílků. Ve výhledu byl obchod s východem 
a s Balkánem. No, pak jim rafinérii sebrali a 
my se vrátili do Šenova. To už mi byly dva 
roky.
Pocházím z muzikantské rodiny a tak sa-
mozřejmě první nástroj měl být klavír. Ale 
já jsem našel někde doma kytaru a od deseti 
let jsem již „hobloval“ k nelibosti svých ro-
dičů, kteří si představovali klasické hudební 
vzdělání. Nebyly dostupné magnetofony a já 
jsem měl jeden půjčený od paní profesorky 
Singerové, abychom s jeho pomocí studovali 
hudbu. Paní profesorka, rozená Scheinflugo-
vá, byla z obrovské hudební rodiny, její bratr 
hrál ve filharmonii a její sestra se také věno-
vala hudbě. S  magnetofonem se stala kouzel-
ná příhoda.  Přistihl jsem svého otce, který 

byl na klasickou muziku a dechovku, jak u 
zcela rozžhaveného půjčeného magnetofonu 
„valí“ do kytary Beatles a Tremeloes. A pak 
mě konečně vzal na milost se slovy „no, je to 
dobrá muzika!“
Aktivně jsem začal po kapelách hrát, když mi 
bylo tak patnáct let. Do vojny jsem hrál asi ve 
třech kapelách, jak se klasicky postupně v té 
době rozpadaly a skládaly. Tady v Šenově pů-
sobila Plešingrova kapela, veliký „tanečňák“ 
pana Kroutila-výborná kapela, kde hrál i můj 
otec. A fungovala tu místní kapela, jmeno-
vala se „Vrány - Crow“. Byla plně obsazená 
a velmi dobrá.  Jedna z prvních bigbítových 
kapel v našem městě. Byl to ten jemnější 
bigbít - e Shadows, Beatles. Já jsem hrál 
v Medmenu v České Kamenici. Poté jsem 
klasicky narukoval na vojnu do Boru u Ta-
chova. Měl jsem veliké hudební štěstí. Zde 

byla připravena hotová kapela, kde chyběl 
kytarový hráč. Do dotazníku, který jsme 
vyplňovali, jsem do zájmové činnosti napsal 
hru na kytaru. Pak proběhl jakýsi konkurs a 
byl jsem přijat. A tady mé dřívější vysoké hu-
dební „sebevědomí“ dostává na frak. Byl tu 
profi člen brněnského divadla a jeden z ně-
jaké špičkové kapely, no dostal jsem se mezi 
mistry a ti mě vyškolili. Myslím, že od těchto 
okamžiků začíná mé opravdové hraní. Velitel 
nás vysílal na různé soutěže, i na celostátní 
ASUT, kde jsme obsadili druhé místo. Bě-
hem vojny mě kontaktoval František Sviták, 
můj bratranec, který v Šenově měl již svou 
kapelu. To byli právě ty zmiňované Vrány. 
Odcházel mu bubeník do „Karkulek“, vlastně 
mu ho přetáhli. Tady byli dobří muzikanti a 

Pražáci je kradli a lanařili na dobré finanč-
ní podmínky pryč. Jenže Franta v té době 
potřeboval hlavně basáka a já byl kytarák. 
Tak jsem nejprve vůbec nechtěl. Jenže na mě 
udělali takovou boudu. Zajeli jsme do České 
Lípy do prodejny hudebnin. Byli samozřej-
mě předem domluveni s vedoucím prodejny, 
v prodejně rozbalili baskytaru a já uviděl ten 
nádherný špičkový  nástroj a souhlasil jsem. 
Za měsíc jsme ve starém kině hráli koncert 
- akci „Šenováci Šenovákům“ a já jsem se za 
tuto krátkou dobu  musel „přecvaknout“ na 
baskytaru a proto jsem denně dřel, jen abych 
neudělal kapele ostudu. Franta měl sólovou 
kytaru a disponoval velice solidním hlasem. 
Pojmenovali jsme se Kyselé hrozny a kapela 
začíná mít dobrou hudební pověst. To byl 
rok 1968. Původně to byl název v angličtině, 
no ale doba těmto pojmenováváním nepřála. 
Zkoušeli jsme různě, na Růžku, v Sokolovně, 
kde se dalo.
Tady nám velice pomohl předseda výboru 
Jaroslav Jelínek. Stala se z nás taková neofi-
ciální městská kapela. Město nám zakoupilo 
aparaturu, která stála v té době okolo sta 
tisíc! A to bylo v době, kdy to šlo s bigbítem 
hodně špatně. Pravda je, že jsme odehráli 

ROZMLOUVÁNÍ O VZPOMÍNKÁCH
Bigbí t  v  Kamenickém Š enově  -  Jan  Sv i t ák

veškeré Dětské dny a městské akce. Ale pak 
samozřejmě rockové zaměření naší kapely 
pomalu ustupovalo taneční hudbě. Bigbít 
jsme hráli celkem asi deset let a pak se to 
zvrtlo v pro mne nepěknou, spíše jen tu ta-
neční muziku. Měli jsme teď už dechy a hráli 
jsme na plesech a různých zábavách. Kapela 
se rozrostla na 10 lidí. Takovou velkou kape-
lu je již těžké zaplatit. 
Při pořádání nedávné akce ( proběhly už 
dvě) v České Kamenici „Kyselé hrozny vzpo-
mínají“ jsme se pokusili pozvat všechny hu-
debníky, kteří kapelou třeba jen krátce prošli 
a zjistili jsme, že to bylo celkem šedesát lidí! 
Například, měli jsme tři dechy a trombóňáka, 
který, když měl v termínu našeho koncertu 
své vystoupení, tak jsme sjednávali jiného 
až z Děčína. Jenom kytaristů, klávesistů - to 
třeba začínal Bořek Singer na piáno, pak se 
zakoupily klávesy a na ně hrál Jiří Cendr, kte-
rého nám zlanařili někam do Prahy. V pod-
statě já jako basák a Franta jako kytarák - my 
jsme byli jediné trvalé obsazení. Mezi lidmi 
celá tato náročná akce, jejíž příprava trvala 
půl roku a kterou organizoval pan Láďa Fiala 
z České Kamenice, měla obrovský ohlas.
 Potom, okolo roku osmdesát, nastává krize. 
Kapela se nám pomalu rozpadá, muzikanti se 
žení, stěhují za prací a podobně a rozpadá se 
i českokamenická kapela Satelit. Zbyla tu na-
konec dvě hudební torza. Po domluvě jsme 
se spojili a vzniká vcelku kuriózní situace. 
Kapela měla celkem dvacet hráčů, dvoje bicí, 
u nich se třeba vystřídal Josef Matouš, Karel 
Konrád a 15tiletý Jiří Konrád a ten se stává 
nakonec kmenovým bubeníkem. Měli jsme 
dva basové hráče, dva kytarové hráče, Fran-
tiška Svitáka a Standu Plíhala, dva zvukaře, 

přišla zpěvačka Vlasta Plíhalová, Petra La-
hodová a začínáme hrát opět zábavy a plesy. 
Lidem se to velice líbilo, byla to v důsledku 
na pódiu ohromná show. 
Ale opět přichází do kapely pohroma. Fran-
tu, našeho kapelníka, ukradl profesionál 
Ruda Nerad. Což mně osobně přišlo velice 
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líto. V té době získáváme s Jiřím Konrádem 
velice dobrou hudební nabídku do teplic-
kého divadla. Odmítli jsme a pokračovali v 
kapele. Bohužel, odchodem kapelníka  smě-
řovala kapela k zániku. Ubývá hraní a kapela 
stagnuje. A pomaličku se rozpadá.
Nastává rok 1986, a  protože chceme stále 
muzicírovat, postupně vzniká nová kapela se 
jménem Causa Rock. Já jako basák, Jan Hou-
ferák na klávesy, Jiří Konrád na bicí a Vlasta 
Král - profik, kytarák, který hrál v Americe 
asi 10 let na lodi a pak chvíli žil v Londýně. 
Jenže zase, málo času a koneckonců naše 
hraní byla zájmová činnost až po práci. Jan 
Houferák odchází v roce 1998 hrát profesi-
onálně k Fešákům a potom je tu ponorková 
nemoc. V kapelách jsou osobnosti, jedno s 
druhým a nastávají střety. Ale nutno říct, 
že jsme to přežili, naše kapela hrála takovou 
dost dobrou krajskou muziku, až takovou, že 
jsme natáčeli v ústeckém rozhlase. Byla to 
především zásluha pana Štolby, ústeckého 
programového pracovníka rozhlasu. Obje-
vil nás na nějakých krajských přehrávkách. 
Byl to již starší pán, fandil bigbítu, a hlavně, 
byl jeho veliký znalec. Ty přehrávky, to byla 
také zábava. Musel se předkládat list asi šesti  
skladeb, které zahrajeme. Jednou se stalo, že 
skladbu Led Zeppelin jsme vydávali za sklad-
bu podivného muzikanta Deana Reeda, který 
emigroval z USA do NDR. Měli jsme štěstí, 
že Ivanka Svitáková i Jirka Konrád psali vel-
mi dobré texty a my jsme mohli některé cizí 
skladby zahrát a zazpívat s českým textem. 
Švindlovalo se v té době všelijak, písně teh-
dejších nežádoucích kapel se překryly ozna-
čením jiné, v té době dejme tomu populární 
„popíkové“ kapely, jen abychom přehrávky 
získali a mohli pokračovat ve veřejné pro-
dukci. Měli jsme i vlastní tvorbu, ale nutno 
říci, že časem jsme kriticky přiznali, že až tak 
dobrá není.“ 
„Kde všude jste koncertovali?“
„V této době jsme odehráli veškeré tehdejší 
oslavy MDŽ, plesové sezóny, jak v dolním 
Šenově, tak i v Sokolovně. Hráli jsme vlastně 
po celém okolí, Nový Bor, Česká Kamenice, 
Česká Lípa, jezdili jsme do vysokoškolských 
klubů do pražských Dejvic a dokonce tak 
dvakrát ročně jsme vyjížděli do východního 
Německa v rámci jakési družby. Hráli jsme 
na festivalech a hodně na různých zábavách. 
Ujalo se dokonce takové rčení - jedeme na 

Svitáka. Bylo to velice náročné, hrály se pát-
ky, soboty, někdy i všední dny, byla to zátěž i 
pro naše rodiny. Vždyť jsme rozsahem kon-
certů hráli na úrovni profesionální kapely! 
Když se stalo, že odešel nějaký náš hráč, tak 
jako Franta Sviták, který byl vynikající kyta-
rák a zpěvák, tak se muselo znovu zkoušet ( 
zkoušelo a dřelo se tak dvakrát týdně),  pře-
stavět repertoár, zaučit hráče nového. Ale byl 
to dobrý život. Nelituji.“
„Jaká skladba tě tak nejvíce vezme u srdce ?“
„Nedá se ani mluvit o konkrétní skladbě. Vý-
vojem se to trochu měnilo. Dodnes si rád po-
slechnu Beatles, Shadows - jejich „Bůh války“ 
je nádherný! A pak - moje srdeční záležitosti 
- Rolling Stones, Black Sabbath, Jethro Tull. 
Kapela Chicago v době, kdy naše kapela měla 
dechy a hráli jsme ji, to byla také krása. A pak 
- každá muzika je dobrá, když je dobrá!“ 
„Jaký je pohled muzikanta z pódia do hle-
diště?“
„Velice zajímavý! Například plesy. Všichni 
přicházejí nastrojení, dámy měly krásné 
róby, vyfiknuté a decentní. Kolem jedenácté 
večer už rachot, kokrhel na stranu, podpatek 
utržený. Bylo to veselé. A co se mi líbilo, v ně-
kterých případech vylezli i  nahoru a zpívali s 

námi. Pohoda. Ale pak třeba někde v Praze, v 
klubu, to projevovali posluchači takový spo-
radický potlesk, my jsme pak tomu říkali - že 
hrajeme do „tupa“. Bylo to velmi různé.“
„Co synové, zvrtli se také do muziky?“
„Moc ne, Honzík má ale velice široký záběr 
oblíbené hudby a neskutečnou hudební pa-
měť. Uslyší pár taktů a už tu určitou skladbu 
pozná. Adam zkoušel, ale nezůstal u žádného 
nástroje.“
„Co říci na závěr?“
„Pro Šenováky jsem hrál rád. Pamatuji si, co 
lidí nám pomáhalo, ti lidé byli na kapelu na-
baleni společensky, nezištně. Vím, že dodnes 
lidé velice nostalgicky a velice rádi vzpomí-
nají na naši hudební produkci, na které v 
podstatě vyrostly tři generace Šenováků!“
Toto určitě není poslední článek z naší še-
novské hudební oblasti. Chtěli bychom po-
prosit naše čtenáře, mají-li doma fotografie 
z hudebních festivalů a různých hudebních 
akcí, které dříve v Šenově proběhly, zda-li by 
nám je nezapůjčili k oskenování. (fotografie 
prosíme do naší Městské knihovny)

Milena Kramářová, Liptáková Drahomíra
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Vážení přátelé,
v minulém čísle Šenovských listů jste si mohli 
prohlédnout a začíst se do historicky prvního 
vydání  Šenovských novin.  Rozhodli jsme se 
jej zařadit a uvést celé u příležitosti 20. výročí 
vydávání místních novin. V dalších číslech 
Šenovských listů budeme napříště uveřejňovat  
vybrané články z jednotlivých čísel  a budeme 
společně vzpomínat, jaké byly názory, přání, 
plány do budoucna,  ale i stesky našich spolu-
občanů před dvaceti lety…

UŽ JE TO TADY!
Už je to tady. Obě republiky, oba národy, 
národnostní menšiny, my všichni budeme 

OPĚT VYBÍRÁME UKÁZKU  TVORBY NAŠICH PŘEDCHŮDCŮ Z PŘEDEŠLÝCH 20 LET
ode dne voleb zatíženi zatím nepoznanou 
odpovědností.  Odpovědností respektovat 
výsledky voleb. Demokraticky se podřídit 
praktické realizaci volebního programu 
vítězné strany či koalice. Nepomohou nám 
ani protesty, ani demonstrace, ani nátlakové 
akce, ani nářky nad rozlitým mlékem. Ve 
všech případech kromě jednoho nám však 
zůstane jedna velká vymoženost demokracie 
- příště se rozhodnout jinak. To není málo, to 
je nejvíc, co kdy většina z nás měla! A ještě 
k tomu fakt, že i menšina bude slyšena, třeba 
ve dne v noci, bude-li to nutné.
Když mi lidé při debatách říkají, že OF je 
nová totalita, vzpomenu si na heslo z revolu-

ce: „My nejsme jako oni“. Politické hnutí, kte-
ré pomáhá dovést stát k svobodným volbám 
a riskovat volební prohru, je totalitní?
Politické hnutí, které nezastírá před svými 
voliči řadu nesnází a vyhlašuje nepopulární 
opatření již před volbami, je totalitní? Jistě 
i na demokratické politické hnutí  či stranu 
se časem nabalí prospěcháři, kariéristé i lidé 
z povahy nebezpeční. Toho je si OF velmi 
dobře vědomo, a proto je pro pluralitní sys-
tém, existenci opozice, nezávislý tisk a mno-
ho dalších pojistek proti zneužití vlády jedné 
strany. Je-li slyšen hlas jednotlivce či malé 
skupiny, znamená to svobodu pro celý národ. 
A naopak vždy, když uslyšíme hlas volající po 



tvrdé ruce, železné kázni a jednotném názo-
ru pod jednotným vedením, musíme si uvě-
domit, že tady leží počátky všech diktatur.

OF má nejucelenější program ekonomic-
kého, politického, samosprávného, sociálně 
velmi dobře zajištěného návratu našeho 
státu do Evropy. Navíc garantovaného velmi 
výraznými osobnostmi. Představa, že každý 
pracovitý občan našeho státu, včetně oby-
vatel našeho malého, zatím ušmudlaného 
městečka, na které léta všichni kašlali, bude 
moci bez víz, se svojí objektivní konverti-
bilní výplatou vyjet s rodinou vozem, který 
si vybral z evropských značek, po krásách 
našeho kontinentu, který v životě neviděl, 
sednout si k evropskému jídelnímu stolu bez 
toho, aniž by nad ním někdo ohrnoval nos 
a vracet se svobodně domů beze strachu, že 
strana, která mezitím vyhrála, postaví plot 
z ostnatého drátu, ta představa přece stojí za 
to jít a volit!

S Občanským fórem zpátky do Evropy.
MUDr. Kramář Zdeněk, mluvčí KC OF 

PODĚKOVÁNÍ ŠENOVSKÝM SKLÁŘŮM 

Chtěl bych moc poděkovat šenovským 
umělcům sklářských řemesel za vyrobení 
upomínkového „Obrázku“ ze skla, mosazi a 
barev ryzího zlata. Dále za věnování svého 
času kvůli mému přání - vyrobit něco ori-
ginálního z Kamenického Šenova  pro ZUŠ 
Česká Kamenice za velmi krásný hudební 
program.  Děti se předvedly - zazpívaly a 
zahrály na muzikálním „KONCERTĚ“ 7.5. 
2010 v kině Hvězda.
Dále děkuji všem, hlavně dětem, které si 
přišly zazpívat. Již téměř tradičními se stávají 
písničky šesti „druháčků-špuntíků“ s krásný-
mi, absolutně šokujícími výkony!!! Moc, moc 
děkujeme.

Ota Vejskal

Zpráva o víkendovém setkání 
krajkářek ze severu čech.
Možná, že málo lidí ví, že u nás v Kamenic-
kém Šenově byl víkendový kurz paličkované 
krajky. Od pátku odpoledne do neděle se tu 
krajkářky z různých koutů severních Čech 
učily tomu, co je v krajce důležité a při tom 
nesnadné, a co jim v práci dělalo potíže. Deset 
žen hledalo cestičky k nitím , ze kterých vzni-
kala spousta krásných motivů. Pod vedením 
lektorky Ivy Vanžurové to šlo snáz a každá 
měla velkou radost z toho, že technika, která  
jim dělala potíže, je zvládnutá a výrobek zda-
řilý, ba přímo krásný.V malém sále městské 
knihovny bylo proto chvílemi naprosté ticho 
a jindy velký ruch. Podle toho, jaké bylo sou-
středění všech zúčastněných. Mohly jsme si 
koupit i nitě, tolik důležitý materiál pro tuto 
tvorbu . Není nit jako nit. Jedna je tenká, jako 
pavučina, jiná zase chlupatá a v krajce tvoří 
zajímavý detail, nebo je i lesklá, jako zlato, či 
stříbro. Za ty necelé 3 dny jsme získaly mno-
ho informací a zkušeností, nových poznatků. 

Až znovu sedneme k práci, určitě to půjde 
lépe a snadněji. To ale díky tomu, že nám 
městský úřad dal k dispozici místnost , kde 
jsme se mohly sejít. Moc  děkujeme!  Paní Iva 
Vanžurová se k  nám ještě vrátí, protože jsme 
byly s jejím způsobem práce spokojeny, a 
bude zde vystavovat svoje krajky a malované 
hedvábí a na to se už moc těšíme. Budeme 
všechny zájemce o této výstavě informovat .

Za všechny krajkářky Miroslava Pravdová
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JUNÁCKÝ OHEŇ VZPLÁL
Vážení spoluobčané,
začátkem letošního roku byl v Kamenickém 
Šenově založen první oddíl„Junáka“. Ti starší 
tuto organizaci dobře znají a ti mladší z vy-
právění rodičů. A tak se sešla takzvaná rada 
starších s podporou a iniciativou mladých a 
Junák byl založen. Tato organizace našla po-
rozumění u představitelů MěstNV v Kame-
nickém Šenově a pak už stačily jen pracovité 
ruce činovníků, vedoucích oddílů a hlavně 
všech dětí.
Díky této iniciativě mají dnes děti klubovnu 
na hřišti u Sokolovny, kde neúnavně pra-
cují o sobotách a nedělích. Chtějí všichni, 
aby naše město vypadalo pěkně, a proto 
tento pozemek chtějí upravit tak, aby do-
kázali, že oddíl Junáka je pracovitý, čestný 
a že chrání přírodu. Na důkaz zlepšení 
životního prostředí vysázel oddíl 60 kusů 
jehličnatých stromků v areálu hřiště. Ju-
nák je organizace dobrovolná, a přesto má 
již 80 členů, 11 vedoucích a 15 činovníků.
Byl založen chlapecký a dívčí oddíl.  Děti 
si svojí prací získávají finanční prostředky, 

např.  sběrem šrotu apod., jak jistě víte, když 
vyhlásily ve městě „železnou sobotu“.  Z této 
akce získaly pro svůj oddíl částku 2.000,- Kč.
Vážení přátelé, chtěli bychom vás pravidelně 
informovat o práci těchto oddílů a jejich 
činnosti.
Na závěr dovolte, abychom vás seznámili se 
„Zákonem Junáků - Skautů“:

- Je pravdomluvný
- Je věrný a oddaný
- Je prospěšný a pomáhá jiným
- Je přítelem všech lidí dobré vůle
 a bratrem každého Junáka
- Je zdvořilý
- Je ochráncem přírody
 a cenných výtvorů lidských
- Je poslušný rodičů, představenýc
 a vůdců
- Je veselé mysli
- Je spořivý
- Je čistý v myšlení, slovech a skutcích

Český Junák, středisko Kam. Šenov

Z červnového vydání Šenovských novin 
z roku 1990 vybírala:

Ing. Pavlína Prokopová



V duchu smlouvy s naší partnerským 
městem Rheinbach ze Severního Porýní 
- Vestfálska přijede na návštěvu do naše-
ho města cca 50 osob. Tuto partnerskou 
smlouvu podepsali v červnu 2002 sta-
rostové obou měst zde v Kamenickém 
Šenově při oslavách 650 let našeho měs-
ta. Navštíví nás v pátek 4. června  a zdrží 
se do neděle 6. června. Mnozí z nich 
budou v našem městě poprvé. Program 
pro ně připravuje sdružení přátel Rhein-
bachu, které je v našem městě činné od 
roku 2004. Pro „nováčky“ je připravena 

PARTNERSKÁ NÁVŠTĚVA Z RHEINBACHU V KAMENICKÉM ŠENOVĚ

KULTURA, SPORT A VOLNÝ ČAS
prohlídka muzea, sklářské školy a hutě. 
Chybět nebude ani naše největší chlouba 
přírodní památka Panská skála. V pátek 
k večeru se bude konat posezení s hud-
bou a grilováním ve Dvořáčkově parku. 
V sobotu se Rheinbaští pod vedením 
našich občanů vydají poznávat okolí 
našeho města. Akce se můžete zúčastnit 
i vy. Bližší informace o účasti získáte u 
paní Ditterové na tel: 

487 712 024,  777225772 
za spolek přátel Rheinbachu

Zbyněk Jech

MŠ MISTROVICKÁ
KAMENICKÝ ŠENOV

POŘÁDÁ
VE SPOLUPRÁCI S KULTURNÍM DOMEM

DĚTSKÝ DEN
DNE 2.6. 2010 OD 15.00 HODIN

V AREÁLU KULTURNÍHO DOMU
PŘIJĎTE SI TO UŽÍT

VŠE JE ZCELA ZDARMA JAKO DÁREK OD NÁS!

Nové knihy:
Naučné knihy:
Velká kniha českých pranostik
Dvořák O. - Kamenné otazníky české 
historie
Synková H. - Všechno je jedlé
Janitzki A. - 250 druhů terarijních zvířat
Šírová-Motyčková – Naučné stezky
Dale C. - Jak rozvíjet vztahy s lidmi
Toufar P. - Tajemné bytosti mezi námi
Rohál R. - České zpívající filmy
Delpla F. - Norimberský proces
Ryby a plody moře
Goodman L. - Znamení vztahů
Motl S. - Kam zmizel zlatý poklad 
republiky
Mehigan J. - Kaligrafie a iluminace

Česká beletrie:
Jansa P. - Kámošky až za hrob
Niedl F. - Pohled šelmy
Strobinger R. - Vražda na zámku 
Mikulov
Hanibal J. - Střepy z královské číše
Moc S. - Údolí nočních papoušků
Vondruška V. - Olomoucký bestiář
Škorpilová K. - Smutek sluší barbínám
Dyk V. - Anachrist
Kubík L. - Jestřábův let
Kavčiak V. - Jiří z Poděbrad-tlustý král

Detektivní žánr:
Parker R. - Noční jestřáb
Mc Bain E. - Jako z lásky
Child L. - Zítra bude po všem
Lehtolainen L. - Krev v jezeře
Soukup. P. - Smrtící sekera

Světová beletrie:
Townsend S. - Inkognito
Masson J. - Kocour, který pozoroval lidi
Brown S. - Radostná zvěst
Barreau N. - Najdeš mě na konci světa
Burroughs W. - A hroši se uvařili ve 
svých nádržích
Grangé – Miserere
Rollins J. - Klíč soudného dne
Blas d.R. - Tam, kde jsou tygři 
domovem

Pro mládež:
Velká encyklopedie dinosaurů
Můj první anglicko-český slovník vět
Všechno o koních a ponících
Gulliverovy cesty
Lanczová L. - Pošeptej po větru
Brezina T. - Úkryt hraběte Drákuly
Brezina T. - Nestvůra z dračího jezera

Krásné počtení přeje Městská knihovna.

Po celý měsíc červen bude v prostorách 
knihovny instalována výstava, která se 
týká  života Sokolské obce v Kamenic-
kém Šenově. Jsou k nahlédnutí docház-
kové knihy mužů z roku 1934 – 1936, 
statistika Tělocvičné jednoty Sokol a 
také Zápisní kniha cvičitelského sboru 
Sokola z roku  1933.
Vše zapůjčeno ze sbírek pana Tomáše 
Černého z Kamenického Šenova.

VÝSTAVA 
V MĚSTSKÉ 
KNIHOVNĚ

Z P R Á V Y  Z  K N I H O V N Y
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Ve čtvrtek 22.4.2010 proběhla na 
parkovišti u Panské skály koloběžkiáda. 
Děkujeme Policii ČR za vyslání 4 
policistů, kteří vydatně pomáhali při 
zajišťování bezpečnosti na této akci a 
svou přítomností zvýšili i její prestiž. 
Poděkování patří i městu Kamenický 
Šenov a BESIPu, za podporu a pomoc 
při pořádání koloběžkiády. Letos se 
zúčastnilo přes 100 dětí. Děkujeme za 
účast všem z Kamenického Šenova, 
Nového Boru a dalších okolních obcí a 
doufáme, že se setkáme na následujících 
společných akcích. 

Ing. Šárka Půlkrabová

KOLOBĚŽKIÁDA
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klub hend.dětí David Gregor mš práchen
dívky do 5 let Šárka Jakobi Cvikov
chlapci do 5 let Vojtěch Hois Jílové
žákyně do 7 let Lucka Jircháčková Nový Bor
žáci do 7 let Jan Kopřiva ZŠ Prácheň
žákyně do 9 let Monika Fridrichová Rynoltice
žáci do 9 let Jan Mádr Mladá Boleslav
žákyně do 11 let Ema Jeřábková Nový Bor
žáci do 11 let Jan Svoboda Nový Bor
ml. žákyně Martina Kostenková Cvikov
ml.žáci Jan Frömmel Kamenický Šenov
st.žáci Petr Cmunt Nový Bor
dorostenky Sabina Roďanová Jílové
dorostenci Jakub Kalík SG Jablonec
ženy do 35 let Ivana Slaměná AC Česká Lípa
ženy nad 35 let Pavla Loudová Jilemnice
muži do 39 let Jiří Wallernfels Praha – Vinohrady
muži do 49 let Petr Louda AC Česká Lípa
muži do 59 let Zděnek Bua AC Česká Lípa
muži nad 60 let Vojta Kuthan Krásná Lípa

Závodu se celkem zúčastnilo 139 závodníků.
Nejmladším závodníkem byla Maruška Soukupová z Nového 
Boru roč. 2009.
Nejstarším Štefan Karhut z AO Doksy roč.1937.

Dík za uspořádání závodu všem rozhodčím a pořadatelům, 
Městskému úřadu Kamenický Šenov a Základní škole 
Prácheň.
Dík patří i sponzorům, kteří přispěli na ceny a občerstvení 
závodníků:
VD Sokov Sosnová, Obchod s palivy, Zahradnictví Doubek, 
Gold Bohemia Doškář, Jakub, Glass Bor, Cyklosport servis, 
Biatlon klub Manušice.
Jan Půlkrab 9. 5. 2010 

REKORDNÍ 8. ROČNÍK BĚHU KAMENICKÝM ŠENOVEM

24.4. 2010 se v Praze konalo MČR v zápase ve volném 
stylu. Z našeho oddílu Roelex Bohemia Kamenický Še-
nov se účastnil tohoto mistrovství Petr Breuer a Ondřej 
Pomichálek. Petr Breuer v hmotnostní kategorii 58 kg v 
kvalifikačních zápasech porazil O. Čecha z Prostějova a J. 
Řezníka z Mariánských Lázní.V boji o titul MČR podlehl
J. Kaserovi z Havlíčkova Brodu. Petr obsadil vynikající 2. místo  
na MČR. Ondřej Pomichálek v hmotnostní kategorii 100 kg 
po vyčerpávajících zápasech v kvalifikaci porazil M. Pince z 
Mariánských Lázní, M. Hlávku z Jihlavy, J. Kluka z Brna. V boji 
o třetí místo byl poražen na body R. Hlochem z Olomouce. 
Onřej obsadil vynikající 4. místo na  MČR. Oba zápasníci se 
nyní připravují na World Sports Festival ve Vídni. Jedná se o 
obdobu Olympijských her pro talentovanou mládež z celého 
světa. Tyto sportovní hry se konají 8.-11.7. 2010 ve Vídni.
Náš oddíl velmi děkuje  hlavním sponzorům,kterými je Obec-
ní úřad Prysk, Obecní úřad Kunratice u České Kamenice a 
Městský úřad Kamenický Šenov, bez jejichž podpory bychom 
se těchto her nemohli účastnit.                   Ježek Oldřich, trenér

8. 5. 2010 se konal 8. ročník běhu Kamenickým Šenovem 
opět jako tradičně u Základní školy na Práchni. Již brzy ráno, 
když pořadatelé začali s posledními přípravami na závod, 
bylo zřejmé, že první předpoklad úspěšné akce - počasí se 
podle všech předpovědí  podaří. Krátce po deváté se začalo 
plnit parkoviště a bylo jasné, že účast by mohla být rekordní. 
Předpoklady se naplnily. V kategorii dětí startovalo 90 malých 
závodníků.V hlavním závodě na 6 km 38 běžců. Navíc jsme 
tentokrát po dohodě s Klubem hendikepovaných upořádali 
vložený závod. Na startu bylo 11 dětí a všechny si s chutí 
zazávodily. V 10.00 hod. odstartovala první kategorie těch 
nejmenších dětí do 5 let a byla to kategorie nejpočetnější. Na 

MISTROVSTVÍ ČR V ZÁPASE 
VE VOLNÉM STYLU

startu bylo 14 děvčátek. Poté už startovala jedna kategorie 
po druhé, v každé se urputně bojovalo,někde úspěšně, jinde 
s pláčem na krajíčku, ale nakonec si všichni užili atmosféru 
závodu.Ve chvílích, kdy končila prezentace hlavního závodu, 
bylo jasné, že počet závodníků bude jednoznačně rekordní. 
Když se mezi prezentovanými závodníky objevilo jméno Jiří 
Wallenfels ze Sokola Vinohrady, dalo se očekávat i překonání 
traťového rekordu. Na start hlavního závodu se postavilo 38 
závodníků. V 11.40  je startér vypustil na trať. Předpoklady 
se naplnily, v cíli se jako první objevil skutečně Jiří Wallenfels 
v novém traťovém rekordu 19.11 min.
Výsledky jednotlivých kategorií:
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SF KUČERA KAMENICKÝ ŠENOV, od sezóny 2001/
2002 pravidelný účastník okresního přeboru Česká Lípa 
FUTSAL-FIFA, se v letošním, právě skončeném ročníku 2009/
2010 umístil na 2.místě, které obhajoval ze sezóny 2007/2008. 
V sezoně 2008/2009 se umístil na 3.místě, které obhajoval ze 
sezony 2002/2003, kde se zároveň umístil na 3.místě v Českém 
poháru líného míče okresu Česká Lípa. Letošní ročník se 
hrál ve sportovních halách Zákupy a Nový Bor. „Naše“, 
kamenickošenovská hala, nemá bohužel vyhovující parametry 
pro tento druh sportu.  Okresní přebor se hrál za účasti 12 
mužstev, a to dvoukolově, systémem každý s každým. Soutěž 
je poměrně slušně organizována. Každé futsalové utkání řídí 
dva delegovaní rozhodčí a zapisovatel. Všechny výsledky jsou 
zpracovány hned druhý den a e-mailem rozesílány vedoucím 
mužstvům, včetně statistik žlutých a červených karet. I když 
si mužstvo vybojovalo přímý postup do krajského přeboru 
Libereckého kraje, není rozhodnuto, jestli se do této soutěže 
přihlásí. Není to jenom o financích, ale i o futsalovém umění. 
V krajském přeboru hrají mužstva z Liberce, Jablonce nad 
Nisou, Turnova a z České Lípy. Na jednu stranu nás to láká, 
protože bychom poznali nové sportovní haly a také nová 
mužstva, ale na druhou stranu máme, i když velmi zkušený, 
tak ale i poměrně starý tým. Základ našeho mužstva tvoří 
parta staré gardy,  tzn., že většině kluků je kolem 40 let, ale 
aby to nevypadalo, že hrají samí „ staříci“, tak pár mladších 
kluků taky v mužstvu hraje a musím říct, že bez nich bychom 
nepatřili do vrchních pater tabulky soutěže. Nejstaršímu 
hráči je 51 let a nejmladšímu 25 let. V našem mužstvu např. 
hraje otec a jeho dva synové. Věkový průměr mužstva je 38 
let. Takže si umíte představit ten „fičák“, když hrajeme proti 
mužstvům, kde jsou kluci, kterým je sotva 18 let. Ale musím 
říci, že většinou zkušenost vítězí. O případných posilách zatím 
neuvažujeme, protože na zápasy chodí pravidelně 9-10 hráčů. 
Krajskou soutěž neznáme, a tudíž se „ bojíme “, abychom domů 
nejezdili s „ pořádným výpraskem “. Byla by to pěkně „drahá“ 
futsalová zkušenost. Je škoda, že se nemohli někteří hráči v této 
sezoně zúčastnit více zápasů z důvodu zaměstnání, nemocí a 
nedisciplinovaností: Roman Mach, hraje II. Gambrinus ligu 
ve velkém fotbalu ve Vítkovicích,  Petr Vorlíček, který se 
v průběhu sezony zranil (vykloubené rameno), Erich Hovorka 
(po operaci kolena), Martin Mach (zaměstnání) 
a „zlý muž“ Karel Černý (13 utkání stop - 
nejtrestanější futsalista soutěže). V letošním 
ročníku reprezentovali naše mužstvo, ale i naše 
město tito hráči: (v závorce počet vstřelených 
gólů, počet žlutých karet, počet červených 
karet): Brankáři: Evžen Zelený, Miroslav Habal 
Obránci: František Kučera (4) 1 ŽK, Pavel 
Věchet (14) 3 ŽK, Luboš Jindrák (11) 3 ŽK, Jan 
Osvald (9), Petr Vorlíček (4), Radek Grič, Erich 
Hovorka - dlouhodobě zraněn 
Útočníci: Libor Mach (17) 3 ŽK, 1 ČK stop na 4 
utkání, Martin Mach (11) 1 ŽK, Karel Černý (14) 
4 ŽK 2 ČK stop na 13 utkání, Petr Solík (9) 2 ŽK, 
Roman Mach (6) 1 ŽK, Martin Eder (1) 1 ŽK. Evžen 
Zelený byl nominován mezi nejlepší brankáře 
sezony a Pavel Věchet mezi nejlepší hráče 
sezony. V soutěži slušnosti se mužstvo umístilo 
na nelichotivém 9. místě, je to „ostuda“, protože 

„ K U Č E R O V C I “,  t i  t o  v á l í  !
minulou sezonu jsme obsadili s přehledem 1. místo. Přes léto 
trénuje každý individuelně. Většina kluků hraje závodně velký 
fotbal, i my „staříci“ hrajeme registrovanou soutěž starých gard 
Děčínského okresu. Od půlky října do konce dubna chodíme 
pravidelně každou středu na dvě hodiny do sportovní haly ZŠ 
v Kamenickém Šenově. Když skončí futsalová sezona, která 
trvá od října do března, tak se mužstvo zúčastňuje různých 
futsalových a fotbalových turnajů, ze kterých má spoustu 
sportovních trofejí. 

KONEČNÁ TABULKA OKRESNÍHO PŘEBORU 2009/2010 FUTSAL - FIFA
 Tým Zápasy  Skóre Body
1.      FK Yankees Warriors Nový Bor 22 125:31 59
2.      SF Kučera Kamenický Šenov 22 100:41 52
3.      FC Démoni Česká Lípa C 22 118:64  45
4.    FC Mapa Česká Lípa B 22 92:48  44
5.      SF EMU Doksy-Česká Lípa 22 99:62 37
6.      FC Mapa Česká Lípa C 22 66:62 37
7.      SK Provodín 22 84:54 37
8.      SČP Svahy Česká Lípa 22 66:122 21
9.      Continental Česká Lípa 22 47:121 14
10.    FC Malibu Česká Lípa 22 51:109 14
11.    Torpédo Nový Svět Kam. Šenov 22 47:113 13
12.    FC Fehrer Česká Lípa 22 50:121 11

„     A nakonec “  FUTSALOVÉ  DESATERO

1.    Ve fair-play nepřestaneš věřit. 
2.    Tvůj sport není jediný na světě. 
3.    Vedle tréninku a utkání pamatuj na odpočinek. 
4.   Cti trenéra i rozhodčího, abys dlouho hrál a byl mužstvu
       prospěšný. 
5.    Faul, násilí a nadávky nejsou řešením. 
6.    Buď věrný klubu i své cti. 
7.    Nepřijmeš nečestné peníze od nikoho a v žádné výši. 
8.    Nikdy se nedopustíš podvodu, lsti a nečestného jednání. 
9.   Nikdy se nepokusíš ovlivnit výsledek ať jako hráč, trenér,
       rozhodčí, funkcionář nebo divák. 
10. Pamatuj, že i ti, co podávají nižší výkony, mohou být
       výborní lidé.

Bc. František Kučera 
vedoucí mužstva
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Jak jsme už nedávno informovali, dění na lokálce, spojující 
naše město kolejemi s okolním světem, neutichá a její 
soukromý majitel má řadu plánů, které by chtěl v horizontu 
zhruba příštích 5 let realizovat.
Pro letošní rok je naplánován pravidelný provoz výletních 
vlaků v úseku Česká Kamenice – Kamenický Šenov 
podle pevného jízdního řádu. Vlaky budou vedeny malou 
motorovou lokomotivou řady T 211.0, která bude táhnout 
jeden čtyřnápravový osobní vagón řady Bix (dříve Balm). 
Lokomotiva s přezdívkou „prasátko“ má vzduchem chlazený 
spalovací motor značky Tatra 111 a byla vyrobena v roce 1958. 
V současnosti jí můžete spatřit odstavenou na našem nádraží. 
Její technický stav je velmi solidní, byla v dubnu po zimě 
bez problému odzkoušena a tak je tento modře natřený stroj 
připraven plnit své úkoly v plném nasazení v letošní provozní 
sezóně. Oblíbený a dříve velmi rozšířený přívěsný vagón, který 
zde uvidíme, bude mít dříve klasickou kombinaci dole červené 
a nahoře béžové barvy a kapacitu 68 sedadel. Jeho původ sahá 
do 60. let minulého století. Objeví se v Kamenickém Šenově 
těsně před zahájením pravidelného provozu.
Ještě před spuštěním provozu na dlouhá léta špatně udržované 
trati bude třeba udělat několik přípravných kroků. Především 
to bude další výměna pražců, tentokrát cca 2000 kusů, opět 
dřevěných, která by měla proběhnout ještě teď, v jarních 
měsících, a také zbavení ostatních úseků tratě nežádoucího 
plevelu, na které je třeba vyčkat na optimální počasí. Celá kolej 
od České Kamenice do Kamenického Šenova bude po zimě 
podrobně prohlédnuta a opraveny její případné nedostatky. 
Budou pokračovat práce na železničním přejezdu silnice první 
třídy a rovněž bude během jarních brigád proveden průklest 
zeleně za účelem dodržení předepsaného jízdního profilu pro 
drážní dopravu i některá další specificky technická opatření.
Během brigád, které v květnu a červnu ještě proběhnou, je 
naplánováno další zvelebení nádražních a přednádražních 
prostor, úklid, sekání trávy, budou pokračovat práce na nutné 
údržbě nádražní budovy tak, aby v letošní sezóně plnila svůj 
účel a proběhnou i některé práce na technickém vylepšení 

L O K Á L K A   N A  P R A H U   N O V É   S E Z Ó N Y
některých jednotlivých mechanických skupin malé lokomotivy, 
aby muzejní stroj dostal to, co mu náleží a co si zaslouží.
Podstatné v letošním roce je to, co není momentálně vidět, 
a to je pokračování přípravné fáze projektu na generální 
rekonstrukci nádražní budovy do podoby muzea sklářské 
lokálky. V současné době je v plném proudu proces schvalování 
projektu za účelem získání finanční spoluúčasti na financování 
investice z fondů EU.
Soukromý majitel Kamenickošenovské lokálky, firma KŽC 
s. r. o. a její sesterská firma KŽC Doprava, s. r. o., zabývající 
se provozováním drážní dopravy, mají s vypravováním 
výletních vlaků pro celém území ČR bohaté zkušenosti. Kromě 
dopravy na zdejší trati provozují také tzv. Lužický motoráček, 
Podlipanský motoráček, Podbrdský motoráček, Polabský 
motoráček, Posázavský motoráček a od letošní sezóny také 
Pražský motoráček. Lužický motoráček spojuje nedalekou 
Českou Kamenici s Libercem. 
Aktivity KŽC jsou však ještě mnohem širší, začínají u 
Klubu železničních cestovatelů, coby součásti Klubu 
českých turistů, pokračují přes organizování zvláštních, 
výletních, narozeninových, svatebních, výročních, školních, 
„projížděcích“ vlaků či vlaků na přání podnikových klientel 
nebo pro fotografy. Dále poskytováním vozidel pro filmařské 
účely, kdy překvapivě mnoho českých filmů, obsahujících 
železniční scény, vzniklo právě za spolupráce s KŽC. Vlaky 
KŽC najdete dokonce i v nákladní dopravě a u stavebních 
rekonstrukcí železniční infrastruktury. Tam se jedná o vlaky 
vedené dieselovými lokomotivami, opět v majetku KŽC, s. r. o. 
Firma je rovněž majitelem nebo provozovatelem řady vleček 
na železniční síti celé ČR.
Občané Kamenického Šenova i jeho okolí, kteří by měli 
chuť se zapojit do bližšího dění, ať už formou klasických 
brigád, nebo velmi žádoucí celkovou organizační výpomocí 
okolo naší lokálky, budou velice upřímně vítáni a mohou se 
přihlásit na e-mailovou adresu pavel.kriz@kzc.cz nebo na 
telefon 608801830. Podrobnosti o majiteli a provozovateli naší 
Kamenickošenovské lokálky naleznete na www.kzc.cz

Ing. Pavel Vrána



Milí čtenáři, 
pro červnové číslo Šenovských listů jsme pro vás s kolegy a kolegy-
němi připravili pestrou mozaiku školního dění. Mimo pravidelně 
pokládanou otázku se můžete těšit na velice zajímavou reportáž 
z návštěvy našich dětí v nedaleké kovárně, určitě vás zajímají vý-
sledky přijímacího řízení vycházejících žáků, pozornost si zajisté 
zaslouží již třetí návštěva pana Milana Paumera i jeho beseda 
s deváťáky. V neposlední řadě si dovoluji upozornit také na za-
jímavě strávený 30. duben prácheňských a pryskovských žáčků. 
Přeji pěkné počtení.                                                      Petr David

Ptáme se … - tentokrát?
Stálí čtenáři našich novin nyní jistě očekávají nějakou otázku 
pro třeťáky, čtvrťáky nebo nějaké další „ťáky“.
Musím vás však zklamat. Vzhledem k tomu, že v den vydání 
tohoto čísla mají naše zlatíčka svůj oslavný den, napadlo mě, 
jaké by to asi bylo, kdybych se tentokrát zeptal školních dospěl-
ců. Oslovil jsem tedy vážené kolegyně a kolegy (věřím tomu, 
že tak mohu nazývat i prácheňské paní učitelky) a vzhledem 
k tomu, že často dělám věci na poslední chvíli, nedal jsem šanci 
ani jim. Museli takřka obratem odpovědět a navíc nemohli pří-
liš popustit uzdu své výřečnosti, neboť z kapacitních důvodů 
dostali prostor 2 – 3 řádků. 
Tak co? Budou si odpovědi na zvídavou otázku podobné jako 
vejce vejci, nebo se projeví osobitost nás dospělých? To už 
nechám, vážení čtenáři, na vás. Položená otázka je nasnadě:
Co byste popřáli našim dětem nejen ke Dni dětí?

Petr David
Přeji všem dětem šťastné dětství, tzn. bez jakéhokoliv trápení, 
jen s běžnými starostmi života, aby v dospělosti měly jen milé 
vzpomínky, které by mohly předat zase svým dětem.

Vlaďka Toušová
Našim dětičkám přeji od srdíčka, ať mají kolem sebe jen lidičky, 
co je mají rádi, chrání je, hrají si s nimi a nenechají jim ublížit.

Vlasta Marková
Našim dětem bych přála především zdraví, dále pak slunečné 
a teplé počasí o letních prázdninách. A hlavně ať mají vždy ko-
lem sebe lidi, kteří je mají rádi, kteří jim pomohou splnit jejich 
sny a budou jim oporou.                                          Lucie Suchá

A ZASE TA ŠKOLA…
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Přála bych jim, aby „Dnů dětí“ měly co nejvíce, protože v do-
spělosti už je s nimi nikdo nebude chtít slavit. 

Zuzana Rajlichová 
Všem dětem přeji, aby si na ně jejich rodiče udělali více vol-
ného času a mohli si spolu hrát, povídat, zkrátka užívat si sebe 
navzájem. Myslím, že to mnoha dětem chybí.

Hana Svobodová
Dětem nejen k svátku, ale po celý rok přeji zdraví, spokojenost 
doma i ve škole, prima kamarády, splnění všech přání a poho-
dové léto plné skvělých zážitků!!! Milé sluníčko si na pomoc 
k srdci vem a snaž se žít ten hezký život s láskou, s nadějí a 
s úsměvem.

Vlasta Bezděková
Našim dětem přeji spokojené dětství, plno dobrých kamarádů 
a přátel. Aby vás ve škole učitelé nezlobili. O prázdninách hod-
ně zážitků a hodně sluníčka.

Lenka Šturcová
Dětem přejeme chápající a milující rodiče, kteří si pro ně na-
jdou dostatek volného času.  Ať mají kolem sebe jenom dobré 
kamarády a nikdy nepoznají šikanu. A také, aby jejich dny, a to 
nejen prázdninové, byly vždy prosluněné, plné dobrodružství a 
krásných zážitků ze zajímavých her.

Květa Kahounová, Jitka Šmicová a Hana Rumlenová

Prvního června alespoň jedno splněné přání. Každý den milu-
jící rodiče, vstřícné učitele a spoustu opravdových kamarádů. 
Ale taky čisté a upravené město, na které budou pyšné a do 
kterého se budou vždy rády vracet.
    Ivana Novotná
Tož děcka, co bych vám tak mohl přát? Rozhodně zůstaňte 
dětmi se vším všudy co nejdéle. Nežeňte se zbytečně šílenou 
rychlostí do uspěchaného a často nezdravého světa dospělých. 
Hrajte si, užívejte čistého dětství plnými doušky a nekazte si 
zdraví vším možným.
 Petr David
Milé děti, přeji vám, aby vás provázel úsměv, radost, úspěchy a 
pevné zdraví.

Jitka Hekerlová
Přeji všem dětem, aby byly zdravé, aby byly obklopeny láskou a 
radostí a měly kolem sebe dobré kamarády, na které se mohou 
spolehnout.
   Eva Šrédlová
Ke Dni dětí přeji krásné počasí, aby si ho všichni naplno užili. 
Zároveň bych všem dětem popřál takovou míru trpělivosti, 
jakou s nimi má jejich okolí.

Petr Kladivo
Všem dětem přeju milé a trpělivé rodiče, hodně lásky v rodině 
a oči zářící štěstím a radostí. Není nad dětský úsměv a zdravé 
spokojené dítě.

Hana Drozdová
Méně starostí, více radosti a příjemných chvil strávených se 
svými blízkými a kamarády.

Josef Petrus
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Co bych přála dětem? Tak určitě to, co se přeje vždy k svátku 
– hodně zdraví, pohody, hodné rodiče a učitele…, ale také bych 
přála, aby měly kolem sebe kamarády, na které se mohou spo-
lehnout v každé situaci, a aby měly krásné dětství.

Věra Veselá
Aby - až se jednou v dospělosti ohlédnou zpátky - mohly říct, 
že měly šťastné dětství.

Ivana Petrusová
Přeji všem dětem dostatek zdravého úsudku a sebekritiky. Těm, 
kteří se nečešou, přeji, aby je rodiče česali kartáčem na koně.

Petr Kolář
Štěstí a úspěch ve všem, co uskuteční. Hodně zdraví, přátel, 
kamarádů (společný ples „disko“ v hale).

Hana Hotařová
Dětem bych přál, aby je neopouštěla fantazie, která nám tzv. 
dospělým tolik chybí. Dítě když si řekne, že bude odpoledne 
indián, lovec mamutů, nebo vesmírný cestovatel, tak se odpo-
ledne indiánem, lovcem mamutů nebo vesmírným cestovate-
lem stane. Dítě si umí hrát, ale dospělec? Moc ne. My, takzvaně 
velcí, spíše umíme své hračky shromažďovat a oprašovat, ale 
hrát si, to jsme zapomněli. Takže tedy, ať vám dětství vydrží co 
nejdéle.

Jaroslav Střelka
Co nejvíce teplých, slunečných dnů o prázdninách. Aby jim 
učení šlo lépe do hlavy.

Lucie Klefflerová
Ať převládají hodiny strávené sportem nad těmi prožitými ve 
virtuálním světě. Množství zážitků (nejen sportovních) a občas 
nějakou tu výhru. Ono s „plackou“ na krku se dobře spí.

Martina Pajerová
Svátek dneska děti slaví, hodně štěstí, hlavně zdraví. V klidu žij-
te další léta, ať vás život stále vzkvétá, provází vás samá radost, 
žádný smutek ani starost. Ať vás slunce stále hřeje, to všem 
dětem blahopřeje. 

Valerie Karschová
Všem dětem přeju hodně radosti, hodně smíchu, krásné prázd-
niny a 5. A hodně úspěchů v 6. třídě. Bude se mi po nich stýskat.

Alexandra Skoková

Jak tedy vlastně dopadlo přijímací řízení
ve školním roce 2009/2010 ?
Pravidelní čtenáři Šenovských listů si určitě vzpomenou na 
obavy některých vycházejících žáků z nadcházejícího přijí-
macího řízení.... To začalo už v lednu talentovými zkouškami 
na uměleckých školách. Ale největší stres zažívali deváťáci asi 
22.dubna, kdy většina z nich měla obdržet vyrozumění, zda 
v rámci přijímacího řízení uspěli.
Přijímací zkoušky se rozhodně bát nemuseli, tu podstoupi-
ly pouze dvě žákyně z celkového počtu vycházejících žáků. 
Střední školy a učiliště totiž v posledních letech přijímají své 
žáky podle studijních výsledků z 8. a 9. ročníku, některé školy 
přihlížejí i k výstupnímu hodnocení žáka.

Větší šanci na přijetí tak mají samozřejmě žáci s lepším průmě-
rem, ale vzhledem k možnosti podat si v prvním kole přijíma-
cího řízení až tři přihlášky uspěl prakticky každý. Významnou 
roli hraje i fakt, že celkový počet volných míst na středních 
školách je výrazně vyšší než počet momentálně vycházejících 
žáků.
Stejně jako v loňském roce i letos byly největším problémem 
tzv. zápisové lístky. Každý žák obdrží pouze jeden zápisový 
lístek, kterým musí podle zákona do pěti dnů od doručení 
rozhodnutí o přijetí potvrdit vybrané škole, že o ni má skuteč-
ně zájem a ke studiu nastoupí. Zápisový lístek lze také jednou 
stáhnout a převést na jinou školu. Této možnosti využila pouze 
jedna dívka, jiná žákyně využila možnosti odvolání a uspěla, a 
proto i ona byla přijata ke studiu ve vybraném oboru.
Přijetím na školu vše samozřejmě teprve začíná, rozhodující je 
na škole vydržet a úspěšně ji dokončit. Určitě to nebude jedno-
duché, pokud se jedná např. o školy soukromé, tak musí rodiče 
počítat s nemalým školným, ale i studia na státních školách 
mohou rodinnými rozpočty řádně zahýbat... A pak tu máme 
náklady spojené s dojížděním, popř. s ubytováním na interná-
tech, nákup nových učebnic a pomůcek, pracovních oděvů...

Než připojím několik statistických údajů, chtěla bych všem 
našim vycházejícím žákům popřát hodně štěstí a úspěšná 
studia na vybraných středních školách a učilištích!

 Ve školním roce 2009/2010 vychází třicet jedna žáků
 z 9. tříd a tři žáci z 8. ročníku.
 Studijní obor s maturitou zvolilo osmnáct žáků.
 Učební obory si vybralo šestnáct žáků.
 Na soukromé školy nastoupí v září osm žáků.
 Na uměleckou školu byla přijata jedna žákyně.
 Na gymnáziích budou pokračovat dvě žákyně.
 Čtyři žáci budou studovat lyceum....
 Celkem dvanáct žáků bude studovat mimo Liberecký kraj!
                                                                     Mgr. Ivana Novotná
 

Překážky jsou od toho, 
abychom je překonávali
V době, kdy střední školy s výjimkou gymnázií zcela ustoupily od při-
jímacích zkoušek, je každý deváťák logicky nadšen, že přijetí má téměř 
jisté. Někdy pak paradoxně neuspějí žáci s vynikajícím prospěchem, 
protože si zvolí právě gymnázium a riskují, že počet uchazečů převýší 
nabídku volných míst.
I letos jsme s napětím očekávali, jak naše dvě „ gymnazistky“ dopad-
nou. Denisa měla štěstí a prošla přijímacím řízením bez zkoušek. Pav-
lína vzhledem k úspěchu v okresním kole Olympiády z českého jazy-
ka mohla být přijata rovněž bez zkoušek. Ale protože se na ně několik 
týdnů intenzivně připravovala, rozhodla se zkoušku vykonat. O to víc 
nás těší, že v konkurenci obstála a zkoušky úspěšně složila. Klobouk 
dolů, Pavlíno! Udělalas tím velkou radost nejen třídnímu učiteli (Mgr. 
Petrusovi) a své češtinářce (Mgr. Suché), ale i všem ostatním učitelům! 
Žes nám udělala radost, ale není to hlavní. Sama ses přesvědčila, že 
máš na čem stavět a když nepolevíš, určitě studia zvládneš. Tak hodně 
štěstí!                                                                                Ivana Novotná



Milan Paumer potřetí na besedě 
se žáky ZŠ Kamenický Šenov
Ve čtvrtek 13. 5. 2010 proběhla již potřetí v prostorách auly 
školy beseda pro žáky 9. ročníku, kterou lze považovat za vy-
vrcholení jejich vzdělání v oblasti historie na základní škole. 
Téma besedy znělo: Účastníci druhého a třetího odboje v Čes-
koslovensku. Byť se jedná o látku  historickou, jde právě v tom-
to případě o velmi citlivou záležitost, která výrazně zasahuje i 
do dnešní doby, ba co více, rozděluje současnou českou popu-
laci na dva nesmiřitelné tábory.  Zatímco o správnosti protifa-
šistického odboje dnes jistě (až na pravicové extremisty) nikdo 

rozumný nepochybuje, v případě odboje protikomunistického 
tomu tak rozhodně zdaleka není, zejména pokud se jedná o 
kauzu bratrů Mašínů a jejich skupiny. Hostem besedy a poví-
dání s žáky byl tzv. “třetí Mašín“, pan Milan Paumer.  
Žáci devátých tříd jsou s kauzou bratří Mašínů pravidelně 
seznamováni již v lednu, kdy se v dějepisu probírá protifašis-
tický odboj, kde jednu z nejvýznamnějších úloh měla skupina 
Tří králů – Josef Balabán, Václav Morávek a Josef Mašín starší. 
Ten slouží mj. jako “odrazový můstek“ k tématu třetího odboje 
a činnosti skupiny bratrů Mašínů. První úkol pro žáky zní ná-
sledovně: Zjistit na internetu a zejména rozhovorem s rodiči a 
prarodiči, proč je česká společnost i dnes stále rozdělena, proč 
nejčastější titulky v médiích začínají otázkou: Hrdinové nebo 
vrazi? Již v lednu si žáci z domovů přinášejí protichůdné po-
stoje a názory.
Toto graduje zejména na přelomu dubna a května, kdy v děje-
pisu probíráme konec 40. let a léta 50. dvacátého století v ČSR. 
Žáci v tuto dobu již vědí o 25. únoru 1948, mají povědomí o 
tom, jak probíhalo znárodňování, kdo to byla Milada Horáko-
vá, jak probíhaly vykonstruované politické procesy, že existo-
valy na našem území tábory nucených prací atd. Přibližně stej-
ný prostor je pak věnován i světovým dějinám v tomto období 
- I. a II. berlínská krize, rozdělení Německa, studená válka, vál-
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ka v Koreji. Jako poslední střípek a třešnička na dortu pak do 
této mozaiky zapadá právě beseda s Milanem Paumerem, který 
přijíždí vyprávět příběh, jehož byl přímým účastníkem. Není 
možné si dělat iluzi o tom, že žáci zaujmou takové nebo onaké 
stanovisko a toto není ani cílem celého vzdělávání i samotné 
besedy. Lze však předpokládat, že alespoň ti s průměrným a ze-
jména pak nadprůměrným zájmem o naše dějiny začnou nad 
naší novodobou historií více uvažovat a snad si uvědomí i její 
přesah do současnosti. Nebezpečí všech totalitářských hnutí, 
ať již fašistického či komunistického, je patrné jak z novodo-
bých českých (resp. československých), tak i světových dějin. 
A je to právě výuka dějepisu, kde se žáci mají setkat s touto 

problematikou. Doufám a 
zároveň si i přeji, aby dnešní 
teenageři v budoucnosti ne-
chodili po ulici a nehajlovali, 
či neházeli do volebních uren 
lístek ve prospěch komunistů. 
Snad tomu přispěla neje-
nom konfrontace s historií 
druhého - protifašistického 
- odboje, ale právě i kapitola 
o odboji třetím, protikomu-
nistickém. A přestože Milan 
Paumer, přímý účastník pří-
běhu skupiny bratrů Mašínů, 
přijel vyprávět příběh, který 
i dnešní společnost tak radi-
kálně rozděluje, jsem osobně 
přesvědčen o smysluplnosti a 

správnosti takových setkání.  Jsem také rád, že vedení školy 
uskutečnění akcí tohoto typu vždy schválí.
Mgr. Petr Kolář, učitel dějepisu na ZŠ a MŠ Kamenický Šenov
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Miluju pohádky, to o mně ví asi každý. 
Víte, kterou mám moc ráda? Tu O sta-
tečném kováři – vůbec ne kvůli happy-
endu nebo kvůli hlavnímu hrdinovi, ale 
pro kovařinu samotnou. Vůně železa mě 
přitahovala odmalička a řinčení kladiva 
o kovadlinu mi zní jako rajská hudba. 

Je tedy jasné, že jsem toužila nějakou 
opravdovou kovárnu s nefalšovaným 
kovářem navštívit. A proč vlastně ne? 
Jedna taková umělecká kovárna se na-
chází u hlavní silnice z České Kamenice 
do Děčína. Kovářským mistrem je zde 
Miloslav Petrášek. Abych na něj nebyla 
sama, připravila jsem návštěvu kovárny 
jako malou exkurzi pro žáky ZŠ Kame-
nický Šenov, kteří navštěvují volitelný 
předmět výtvarné činnosti. 
Tak jsme tedy jednoho středečního 
odpoledne vyrazili. Byli jsme srdeč-
ně přivítáni a pozváni dál – musím 
ovšem upozornit, že Mistrův humor 
je opravdu svébytný, proto pozvání 

z jeho úst znělo zvláštně, slabší povahy 
by možná odradilo, to ovšem nebyl náš 
případ. Kovárna se nachází v objektu 
bývalé hasičské zbrojnice a prostor je to 
vskutku netypický. Byli jsme seznámeni 
s různým nářadím, které kovář bezpod-
mínečně potřebuje – kladiva různé ve-

Z N ÁT E  K O VÁ R N U  N A  V Y H L Í D C E ?
likosti, kovadlina, kleště, koryto s vodou 
a samozřejmě kovářská výheň (k mému 
velikému zklamání ovšem bez měchů, 
které by oheň rozdmýchávaly - ano, 

ano, technický pokrok dorazil i sem). 
Pan Petrášek nám ukázal části své práce 
- kovaná vrata nebo mříže. 
Základní věc, kterou každý kovář musí 
zvládnout, je hřebík. Nejdříve nám pan 
kovář předvedl, jak se hřebík dělá, a 
pak si každý ze žáků mohl jeden takový 
ukovat sám. Hřebík, jednoduchá věc, 
řeknete si. Ale pozor, o úskalí hřebíku se 
přesvědčil nejeden z mých žáků – tomu 
se nepovedla pohledná hlavička, ten 
měl hřebík s ohnutou špičkou a někdo 
dokonce místo hřebíku ukovat skobič-
ku. Věřte mi, je to opravdu umění. Na 
závěr nám Mistr ukázal, že to, oč jsme se 
někteří snažili i několik minut, lze zvlád-

nout za 36 sekund a na jedno nahřátí. 
Doufám, že se netypická výuka líbila 
mým žákům tak jako mně. Velký dík 
patří hlavně panu Petráškovi za jeho 

výborně metodicky zvládnutý výklad a 
vstřícnost. Děkujeme i za hřebíky, které 
jsme si mohli na památku ponechat.
Kampak se půjdeme (při)učit příště? To 
se ještě uvidí, pohádkových řemesel je 
ještě dost. Co třeba …

Zuzana Rajlichová



V naší škole je možné navštěvovat i 
kroužek vaření. Máme dvě skupiny dětí 
od 2. do 6. třídy. První skupina vaří kaž-
dou středu pod vedením Vlasty Bezdě-
kové, druhá skupina společně s Lenkou 
Šturcovou  každý pátek.
Kuchyňka je dobře vybavená, postupně 
se dokupuje nádobí a další kuchyňské 

potřeby. Určitě by byl dobrý alespoň ješ-
tě jeden sporák, ale i tak to zvládáme.
Každé z dětí si vybere z nabízených 
receptů, přinese si potřebné suroviny
a může začít vařit, péct, smažit atd. Ho-
tové jídlo si děti odnesou domů. Myslím 
si, že se vždy dílo podaří ke všeobecné 
spokojenosti nás všech! Kuchtění nás 
baví a hlavně máme uvařenou dobrou 
večeři!

Někdy se stane malý úraz v podobě 
říznutí nožem, spálením o plech nebo 
strouhnutím. Nás to ale neodradí a 
nemá to vliv na naše kuchařské umění.
Přeji všem další úspěchy při přípravě 
pokrmů!                       Vlasta Bezděková
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Kroužek vaření

Poslední den v dubnu jsme byli pozváni 
na akci ke Dni Země do Prysku.
Moc jsme se těšili a bylo na co. Však 
posuďte. Do Prysku jsme jeli autobusem 
a dál jsme měli pokračovat po fábor-
kách. Ty jsme sice nenašli, ale k lípě se 
skřítkem Středňáčkem jsme dorazili i 
tak. Zatímco jsme svačili, dorazily i děti 
z Prysku. Jejich paní učitelka nás posa-
dila do kruhu a povídala nám o Prysku, 
jeho okolí, kopcích i potoku a o úkolech, 
které budeme cestou plnit. První úkol se 
zdál jednoduchý - měli jsme chodit „po 
kamenech přes řeku“. Zdálo se to jed-
noduché, ale docela nám to dalo zabrat. 
Pak jsme měli přenést zraněného. Motali 
jsme se, ruce se nám pouštěly, ale úkol 
jsme nakonec zvládli. Při třetím úkolu 
rozházely paní učitelky po lese lístečky 

s názvy zvířat a měli jsme k sobě hledat 
podle zvuku  dvojici. Sice jsme svým 
kdákáním, chrochtáním, kuňkáním 
apod. vyplašili všechnu zvěř, ale snad 
už se na nás nezlobí. Pod Střeďákem 
nás čekalo vyluštění dvou křížovek. Teď 
jsme teprve pochopili, proč nám paní 
učitelka na začátku vše povídala. Kdo 
poslouchal, věděl a kdo nevěděl, tomu 
naštěstí poradily děti z Prysku. A pak už 
hurá pod kopec! Tam totiž na nás čekal 
poklad. Rozběhli jsme se a docela nám 
to trvalo, než jsme našli truhličku plnou 
perel. To jsme měli radost!
Nahoru na Střeďák vede klikatá a prud-
ká cestička. Funěli jsme, ale zvládli jsme 
to. Za odměnu jsme dostali bonbón, 
rozhlédli jsme se po kraji a už jsme ne-
trpělivě pospíchali dolů, protože nás děti 
pozvaly na jejich nové hřiště u školy. Ně-
kteří se vrhli k houpačkám, někteří na 
kládu a ti hloubavější zasedli do kruhu 
v týpí z vrbového proutí a povídali si. A 
mezitím jsme odbíhali k ohni a pekli si 
1. buřta, 2. buřta, 3. buřta i chleba.
Prožili jsme krásný den, potkali nové 
kamarády a už zbývá jen poslední: po-
děkovat učitelkám i dětem z Prysku za 
jejich pozvání.    Z prací žáků 3. a 4. třídy 
sepsala Jitka Šmicová 

D O B Y VAT E L É
STŘEDNÍHO VRCHU

Konečně jsme po kopcem

- přeshraniční výchova k ochraně život-
ního prostředí“ pokračuje - děti z MŠ 
Prácheň navštívily opět své kamarády 
v Německu.
Společnou akci pro děti z posledního 
ročníku MŠ v rámci projektu přeshra-
niční výchovy k ochraně životního 
prostředí navštívilo 6 dětí z MŠ Prácheň 
ve středu 5. 5. 2010 v německé MŠ Eich-
graben.
Po uvítání začal den maňáskovým 
představením motivovaným postavami 
„skřítka Javorníčka a Hochwaldského 
mužíčka“ v příběhu o jarní přírodě a 
její ochraně. Skřítek Javorníček z čes-
kého městečka Jablonné v Podještědí 
navštíví svého německého kamaráda 
Hochwaldského mužíčka. Společně 
se vydají na cestu jarní přírodou, kde 
postupně potkávají různá zvířátka a 
seznamují se s jarními květinami a by-
linkami. Představení společně s dětmi 
shlédla také zástupkyně Euroregionu 
Nisa z Görlitzu, která dohlíží na správ-
nou realizaci projektu. Po představení a 

PROJEKT  „SPOLEČNÉ ZKOUMÁNÍ ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ

společné svačince odjely děti do Tier-
parku ( malá ZOO ) v Žitavě, kde získaly 
nové poznatky o  zde žijících zvířátkách 
a také nové zkušenosti v oblasti tělesné 
zdatnosti na různých průlezkách zhoto-

vených z přírodních materiálů.
Děti si přivezly mnoho krásných zážitků 
a paní učitelky se ještě koncem května 
sejdou na semináři v Oderwitzu, kde 
celý projekt zhodnotí a připraví jeho 
další pokračování.

Margareta Pilná, Petra Majcherová
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OSLAVY 110. VÝROČÍ POVÝŠENÍ KAMENICKÉHO ŠENOVA NA MĚSTO
A 100. VÝROČÍ BRUSIČSKÉHO ODDĚLENÍ SKLÁŘSKÉ ŠKOLY

POD ZÁŠTITOU HEJTMANA LIBERECKÉHO KRAJE STANISLAVA EICHLERA

pátek 11. června 2010
NOC SKLA  A SVĚTLA
20:00-24:00 Muzejní noc ve Sklářském muzeum, ukázky sklářských technik, dílna pro děti, 
   netradičně osvětlené expozice - vstupné dobrovolné
21:30  lampiónový průvod od muzea ke Sklářské škole
20:00-24:00 Sklářská škola - noční prohlídka, foukání skla u mikrovlnné pece, prohlídka školní galerie
  a možnost výhodného nákupu ve školní prodejně.

sobota 12. června 2010
DVOŘÁČKŮV PARK A SKLÁŘSKÁ ŠKOLA
řemeslný trh, občerstvení z polní kuchyně
10:00-16:00 Den otevřených dveří Sklářské školy - výtvarné dílny pro děti
10:00  Barevný svět písniček - hudební pořad pro nejmenší
11:00  Dětský taneční klub Boráček
13:00  slavnostní průvod (od Sklářské školy kolem muzea přes náměstí do Dvořáčkova parku)
13:30  slavnostní zahájení, zdravice ředitele školy a starosty města
13:45  Českolipský pěvecký sbor
14:00  Historická rekonstrukce „Jak Šenováci elektrifikovali “
   Úsměvné ohlédnutí za elektrifikací Kamenického Šenova a jeho vlivem na prosperitu sklářství.
14:30  Českolipský pěvecký sbor
15:00  The Lusatian Grass (bluegrass)
20:00  Taneční večer v Kulturním domě, vstupné 100,- Kč, rezervace míst a předprodej vstupenek
  v kanceláři Sklářské školy tel.: 487 764 965

neděle 13. června 2010
10:00  Pietní akt u hrobu prvního ředitele Sklářské školy Jana Dvořáčka
   
   Během celé akce bude možné zhlédnout v Kamenickém Šenově výstavy:
   ve Sklářském muzeu
   Výstava ke 100. výročí založení brusičského oddělení
   otevřeno: út - ne 10 - 16 hod., výstava potrvá do 30.11. 2010
   v Městské knihovně
   Výstava maturitních prací absolventů Sklářské školy 2010
   sobota 12.6. 2010, 10 -16 hod., výstava potrvá do 20.6. 2010
   v provozní době Městské knihovny
   ve Sklářské škole:
   Výstava vybraných prací brusičského oddělení žáků školy
   sobota 12.6. 2010, 10 -16 hod. 

Akci podpořil Liberecký kraj v rámci grantu: Podpora kultury v Libereckém kraji.

Vybudování Dvořáčkova a Janurova parku podpořila nadace PROMĚNY v rámci projektu „ŠENOVSKÉ PARKY“, realizovaném v letech 2006-2008.
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Dolby stereo 
Sleva pro studenty S� a V� pouze po p�edlo�ení studentského pr�kazu!  
Prodej cukrovinek a nápoj� p�ed p�edstavením, rezervace vstupenek a informace na tel.: 777 225 772

St�eda 2.6. 
20:00  
�tvrtek 3.6. 
20:00 
110 minut 

MAMAS & PAPAS         vstupné 70,-, studenti 36,- 
�eský intimní film. P�íb�h filmu tvo�í mozaika osud� n�kolika man�elských �i partnerských dvojic, které v ur�itém 
zlomovém bod� �ivota �e�í otázky cht�ného, necht�ného, vytou�eného nebo zma�eného rodi�ovství. Re�ie: Alice Nellis Hrají: 
Zuzana Byd�ovská, Petr Fran�k, Filip �apka, Zuzana �apková, Natalia Volkova, Ivan Shvedoff, Michal �apka, Martha 
Issová, Václav Jirá�ek          Do 12 let nevhodné 

Sobota 5.6. 17:30 
a 20:00 
Ned�le 6.6. 
20:00 
106 minut   

SOUBOJ TITÁN�          vstupné: 70- , studenti 36,- 
Americkoanglické dobrodru�né drama. V p�vodním zn�ní s titulky. Boj o moc staví mu�e proti král�m a krále proti boh�m. 
Boj mezi bohy samotnými m��e zni�it celý sv�t. Perseus - syn boha vychovávaný �lov�kem - neusp�je v záchran� své rodiny 
p�ed Hádem, pomstychtivým bohem podsv�tí. Kdy� u� nemá co ztratit, rozhodne se pro nebezpe�nou misi, jejím� cílem je 
zastavit Háda d�ív, ne� se jemu poda�í zni�it vládce boh� Dia a rozpoutat peklo na zemi. Re�ie: Louis Leterrier Hrají: Liam 
Nelson, Jason Flemyng, Ralph Fiennes, Sam Worthington, Gemma Artertonová                 Do 12 let nevhodné 

St�eda 9.6. 
20:00 
�tvrtek 10.6.  
20:00 
98 minut 

SVÍTÁNÍ          vstupné: 70- , studenti 36,- 
Australský sci-fi thriller. Tvá� lidskosti se nav�dy zm�nila.V p�vodním zn�ní s titulky. Pí�e se rok 2019. Zemí se p�ehnala 
neznámá nákaza, která p�em�nila naprostou v�t�inu v�ech obyvatel v upíry. Lidé te� pat�í mezi ohro�ený, pod�adný druh. Jsou 
nuceni se ukrývat p�ed upíry, kte�í je udr�ují na pokraji vyhynutí, aby se m�li �ím �ivit. �asu a nad�je ale zbývá jen velice 
málo � ne� Ed potká Audry, lidskou �enu, která mu pom��e k p�ekvapivému objevu. Vyzbrojen informací, za kterou by upí�i i 
lidé byli ochotni zabíjet, je nucen pustit se do nebezpe�ného boje, který rozhodne o osudu lidstva. Re�ie: Michael Spierig, 
Peter Spierig Hrají: Ethan Hawke, Willem Dafoe, Claudia Karvan, Michael Dorman, Vince Colosimo, Isabel Lucas, Sam Neill

Sobota 12.6. 
20:00 
Ned�le 13.6. 
20:00 
130 minut 

KV�T POU�T�        vstupné: 70,-, studenti 36,- 
Francouzskon�meckorakouské drama. Skute�ný p�íb�h o cest� z africké pou�t� na sv�tová p�ehlídková mola. V p�vodním 
zn�ní s titulky. Film Kv�t pou�t� vznikl podle stejnojmenné autobiografické knihy autorky Waris Dirie, která vyr�stala do 
svých t�inácti let v Somálsku a po út�ku do Londýna se stala jednou z nejznám�j�ích sv�tových topmodelek. Re�ie: Sherry 
Hormann Hrají: Liya Kebede, Sally Hawkins, Timothy Spall, Juliet Stevenson, Craig Parkinson, Anthony Mackie, Meera Syal, 
Soraya Omar-scego 

St�eda 16.6. KINO NEHRAJE 

�tvrtek 17.6.  
14:30 a 18:00 

Akademie II. stupn� základní �koly s volbou MISS
Odpolední p�edstavení od 14:30, vstupné 20 K�. Ve�erní p�edstavení od 18:00, vstupné 30,- K�.Vzhledem k velkému zájmu 
zejména o ve�erní p�edstavení Vás upozor�ujeme, �e vstupenky na ob� p�edstavení jsou ji� v p�edprodeji v Z� u zástupkyn�
Ivany Novotné, tel: 487 767 330. Nenechte zaji�t�ní vstupenek a� na poslední chvíli � m��e být pozd�!

Sobota 19.6. 
17:30 a 20:00 
Ned�le 20.6. 
17:30 a 20:00 
108 minut 

ALENKA V �Í�I DIV�        vstupné: 70,-, studenti 36,-  
Americký animovaný rodinný film. �eský dabing. Devatenáctiletou Alenku Kingsleyovou �eká zá�itek, na který hned tak 
nezapomene. Kdy� ji na viktoriánské zahradní slavnosti po�ádá o ruku Hamish, bohatý, ale p�ihlouplý syn lorda a lady 
Ascotových, sebere se a ute�e pry�. Vydá se za Bílý králíkem ve vest� a s kapesními hodinkami, kterého uvidí pospíchat po 
louce. Nakonec se ocitá se v ohromující a fantastické �í�i div�, které její obyvatelé �íkají Podzemní �í�e. Tam se setkává s 
celou �kálou pozoruhodných postav, od vychlouba�né Pl�ice a� po potrhlého Klobou�níka, od u�klebeného kocoura �klíby a� 
po house�áka Absaloma, kou�ícího vodní dýmku, od podivné Bílé královny a� po její zá�tiplnou star�í sestru Srdcovou 
královnu, krutou vládkyni Podzemní �í�e. Re�ie: Tim Burton 

St�eda 23.6. 
17:30 a 20:00 
�tvrtek 24.6.  
20:00 
116 minut 

PRINC Z PERSIE :PÍSKY �ASU                   vstupné: 70,-, studenti 36,- 
Americký dobrodru�ný fantasy film.V p�vodním zn�ní s titulky. Dastan, který tou�í dokázat ostatním, �e je více ne� schopný 
bojovník, vede útok na Alamut, mírumilovné a posvátné m�sto, v n�m� se podle zpráv �peh� hromadí zbran�, dodávané 
nep�áteli Persie. Ve skute�nosti se ale v Alamutu ukrývá mnohem tajemn�j�í a vzácn�j�í poklad � legendární Písky �asu, které 
smrtelník�m umo��ují obracet tok �asu. Dastan získá prastarou dýku se sklen�ným jílcem, která je klí�em k ovládnutí Písk�
�asu. Re�ie: Mike Nevell Hrají: Jake Gillenhaal, Gema Arterton, Ben Kingsley, Alfred Molina 

Sobota 26.6. 
17:30 a 20:00 
Ned�le 27.6. 
17:30 
96 minut 

DE��OVÁ VÍLA          vstupné: 70,-, studenti 36,- 
Nová �eská pohádka. Klasická romantická pohádka o dobru a zlu. De��ová víla jde krajem p�evle�ená za chudou �enu. Pozná, 
�e lidé za�ali myslet hlavn� na peníze a vytrácí se mezi nimi dobro a láska.Rozhodne se proto, �e jim vezme vodu. Ale 
nebojte, jak u� to v pohádkách bývá, nakonec dobro a láska zvít�zí. Re�ie: Milan Cieslar Hrají: Simona Sta�ová, Miroslav 
Donutil, Lenka Vlasáková, Vica Kerekes, Stanislav Zindulka, Ale� Háma, Petr Náro�ný, Martin Dejdar 

St�eda 30.6.. 
20:00 
�tvrtek 1.7.  
20:00 
110 minut 

EXMAN�ELKA ZA ODM�NU       vstupné: 70,-, studenti 36,- 
Dostat bejvalku za m�í�e�k�eft sn�! Americká ak�n� romantická komedie.  V p�vodním zn�ní s titulky. Lovec odm�n Milo 
dostane za úkol zatknout svou bývalou �enu Cassidy, proto�e se nedostavila k soudu. Milo se proto svou ex-man�elku sna�í 
dostat zp�t v�emi zp�soby a n�které z nich jsou pon�kud dost netradi�ní. Do d�je se navíc zapletou �pinaví policisté, kte�í
obchodují s drogami, tak�e bude postaráno jak o humor, tak o p�ekvapivé akce. Re�ie: Andy Tennant Hrají: Jennifer Aniston, 
Gerard Butler, Christine Baranski, Cathy Moriarty 

Program kina Hvězda Kamenický Šenov
červen 2010
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Připravujeme na červenec a srpen: 7.-8.7. Sex ve městě2, 14.-15.7. Kick Ass, 21.-22.7.Ženy v pokušení, 28.-29.7. 
Jak vycvičit draka, 4.-5.8., 11.-12.8.Alenka v říši divů,18.-19.8. Záložní plán, 25.-26.8.Kuky se vrací

Taneční odpoledne pro dříve narozené: - ÚTERÝ 1.6.2010 – při pěkném počasí ve Dvořáčkově parku

Knihovna a přednáškový sál
Vysokorychlostní internet zdarma na PĚTI počítačích

Dětský koutek se stavebnicemi LEGO, čítárna, občerstvení
Přijďte do knihovny nejen pro knihu!

Sklářské muzeum
Stálá expozice rytého a broušeného skla od 17. století do současnosti doplněná

historizujícími svítidly.
Výstava: 100. výročí založení brusičského oddělení, výstava potrvá do 30.11.2010

Otevírací doba: úterý - neděle, 10.00 – 16.00 hod

Další akce v červnu 2010 v Kamenickém Šenově
pátek 11. 6.  2010 NOC SKLA A SVĚTLA - Sklářské muzeum a SUPŠS

sobota 12. 6. 2010  Oslavy 110. výročí povýšení na město a 100. výročí brusičského oddělení 
Sklářské školy - Dvořáčkův park a SUPŠS

ZMĚNA PROGRAMU VYHRAZENA
Další informace o akcích na www.kulturaks.cz

Inzerce
Další číslo Šenovských listů (dvojčíslo červenec-srpen) vyjde v červenci, 
uzávěrka je 15. června 2010 do 18 hod.

Ceny inzerce: 
1 strana 800 Kč+20%DPH
1⁄2 strany 400 Kč + 20% DPH
1⁄4 strany 250 Kč+20%DPH

Distribuční místa Šenovských listů:
Trafika Nero – náměstí T.G.M
Pekárna – náměstí T.G.M
Prodejna U Draka – ulice Trtíkova
Prodejna „Třicetdevítka“ – Prácheň
Potraviny U Panoušků Lidická ulice
Městská knihovna -  ulice Nová 
Pokladna městského úřadu
Stanislav Blažejovský – pneuservis – ulice Smetanova
Preciosa Lustry, a.s. – kantýna

Šenovské listy v elektronické podobě na internetu vždy po 20. v měsíci na www.kamenicky-senov.cz
Šenovské listy, evidenční číslo MK E12267, redakce: Kateřina Ditterová-šéfredaktorka, Drahomíra Liptáková, 
redakční rada: Jana Brázdová, Milena Kramářová, Ing. Pavlína Prokopová, Petr David a Filip Hesse.
Vychází měsíčně (čísla leden-únor a červenec, srpen dohromady), náklad 700 ks, tel. redakce 487 712 024, 
kultura@kamenicky-senov.cz

http://www.kulturaks.cz/
http://www.kamenicky-senov.cz/
mailto:kultura@kamenicky-senov.cz
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   LIPOSUKCE BEZ OPERACE
 

 Odstanění tukových buněk pomocí ultrazvuku

 Cílené tvarování postavy

 Bezbolestná procedura, bez jizev a bez rekonvalescence

 Odstraňuje také celulitidu

 Regeneruje pokožku, zmírňuje viditelnost strií

 Měřitelné výsledky již po první terapii

 Dlouhodobé až trvalé výsledky

 Detoxikační zeštíhlující zábaly Universal Contour Wrap 

      

 Děčín   Tyršova 1434/4 (u semaforu)
 Více na www.m-liposukce.cz  nebo na tel.čísle 777 299 230

INZERCE

HLEDÁTE HLÍDÁNÍ NA PRÁZDNINY?

Milé maminky, 
nabízím vám hlídání vašich dětí od 1 do 7 let,

nejen na prázdniny. Sama mám 3 děti (7-13 let). 
Ráda se postarám i o ty vaše v mém rodinném 
domku se zahradou v horním Šenově nedaleko 

náměstí.

Kontaktovat mě můžete na telefon 
732 376 260.

Těším se na vás i vaše děti.

Eva 

http://www.m-liposukce.cz/

